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Přílohy 

Příloha č. 1: Detailní statistiky  

Testované statistiky a jejich signifikance pro sledování celospolečenského dění v médiích 

 
Korelace  
r (Sig.) 

ANOVA  
Cohenovo d (Sig.) 

pohlaví 0,01 (0,82) 0,00 (0,82) 

věk  -0,066 (0,055) 0,01 (0,03) 

vzdělání 0,17** (0,00) 0,01 (0,00) 

velikost obce 0,03 (0,38) 0,04 (0,00) 

příjem  0,16** (0,00) 0,32 (0,00) 

Tabulka příloha  1 

 

Testované statistiky a jejich signifikance pro sledování celospolečenského dění v nových 

médiích 

 
Korelace  
r (Sig.) 

ANOVA  
Cohenovo d 

(Sig.) 

Kontingenční tabulka  
Koeficient kontingence (Sig.) /Gamma (Sig.) 

pohlaví 0,02 (0,64) 0,00 (0,65) 

Internetové zpravodajství: 0,10 (0,10)/ 0,01 

(0,87) 

věk  -0,41** (0,00) 0,17 (0,00) 

Internetové zpravodajství: 0,41 (0,00)/ -0,28 

(0,00) 

vzdělání 0,20** (0,00) 0,08 (0,00) 

Internetové zpravodajství: 0,35 (0,00)/ 0,26 

(0,00) 

velikost obce 0,12** (0,00) 0,04 (0,00) 

Internetové zpravodajství: 0,24 (0,00)/ 0,12 

(0,00) 

příjem  0,17** (0,00) 0,32 (0,00) 

Internetové zpravodajství: 0,71 (0,00)/ 0,20 

(0,00) 

Tabulka příloha  2 

Testované statistiky a jejich signifikance pro sledování celospolečenského dění v tradičních 

médiích 

 
Korelace  
r (Sig.) 

ANOVA  
Cohenovo d 

(Sig.) 

Kontingenční tabulka  
Koeficient kontingence (Sig.) /Gamma (Sig.) 

pohlaví -0,03 (0,39) 0,00 (0,39) Rozhlas: 0,13 (0,01)/-0,8 (0,12) 

věk  0,39** (0,00) 0,14 (0,00) Tisk: 0,29 (0,00)/0,26 (0,00) 

vzdělání 0,04 (0,24) 0,05 (0,00) Tisk: 0,27 (0,00)/0,03 (0,00) 

velikost obce 0,10** (0,00) 0,03 (0,00) TV: 0,28 (0,00)/-12 (0,00) 

příjem  0,05 (0,20) 0,31 (0,00) TV: 0,73 (0,00)/-0,08 (0,07) 

Tabulka příloha  3 
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Testované statistiky a jejich signifikance pro vnímání hrozby (index) 

 
Korelace  
r (Sig.) 

ANOVA  
Cohenovo d (Sig.) 

Používání internetu (OM_31) - 0,01 (0,73) 0,00 (0,73) 

Pozorné sledování dění na Ukrajině (PL_9a) 0,13 (0,00) 0,02 (0,00) 

Zájem o situaci na Ukrajině (PM_11u) 0,10 (0,00) 0,01 (0,01) 

Sledování dění v médiích (sledmed_index) 0,06 (0,08) x 

Sledování dění v tradičních médiích (tradmed_index) 0,05 (0,14) x 

Sledování dění v TV (OM_36a) 0,03 (0,33) 0,01 (0,06) 

Sledování dění v tisku (OM_36b) 0,01 (0,73) 0,02 (0,01) 

Sledování dění v rozhlasu (OM_36c) 0,06 (0,09)  0,01 (0,02) 

Sledování dění v nových médiích (novmed_index) 0,04 (0,25) x 

Sledování dění na int. zprav. serverech (OM_36d) 0,03 (0,47)  0,00 (0,50) 

Sledování dění na internetových diskusích (OM_36e) 0,03 (0,4) 0,00 (0,12) 

Sledování dění na sociálních médiích (OM_36f) 0,04 (0,24) 0,00 (0,75) 

Tabulka příloha  4 

Testované statistiky a jejich signifikance pro vnímání ohrožení válečným konfliktem  

 Korelace  
r (Sig.) 

ANOVA  
Cohenovo d (Sig.) 

Používání internetu (OM_31) - 0,07 (0,05) 0,00 (0,06) 

Pozorné sledování dění na Ukrajině (PL_9a) - 0,05 (0,13) 0,00 (0,13) 

Zájem o situaci na Ukrajině (PM_11u) - 0,02 (0,61) 0,01 (0,14) 

Sledování dění v médiích (sledmed_index) - 0,05 (0,18) x 

Sledování dění v tradičních médiích (tradmed_index) 0,03 (0,48) x 

Sledování dění v TV (OM_36a) 0,00 (0,91) 0,00 (0,7) 

Sledování dění v tisku (OM_36b) - 0,03 (0,33) 0,02 (0,01) 

Sledování dění v rozhlasu (OM_36c) - 0,03 (0,48) 0,03 (0,00) 

Sledování dění v nových médiích (novmed_index) 0,04 (0,23) x 

Sledování dění na int. zprav. serverech (OM_36d) - 0,04 (0,28) 0,00 (0,12) 

Sledování dění na internetových diskusích (OM_36e) - 0,06 (0,07) 0,01 (0,03) 

Sledování dění na sociálních médiích (OM_36f) - 0,01 (0,78) 0,00 (0,50) 
Tabulka příloha  5 

Testované statistiky a jejich signifikance pro vnímání hrozby situace na Ukrajině pro ČR 

 Korelace  
r (Sig.) 

ANOVA  
Cohenovo d 

(Sig.) 

Kontingenční 

tabulka  
C (Sig.) /Gamma 

(Sig.) 

Používání internetu (OM_31) - 0,02 (0,67) 0,00 (0,67) 
0,03 (0,85)/-0,04 

(0,65) 

Pozorné sledování dění na Ukrajině (PL_9a) 0,13 (0,00) 0,02 (0,00) 
0,13 (0,00)/0,22 

(0,00) 

Zájem o situaci na Ukrajině (PM_11u) 0,09 (0,01) 0,01 (0,06) 
0,20 (0,00)/0,12 

(0,02) 
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Sledování dění v médiích (sledmed_index) 0,06 (0,08) 0,04 (0,4) x 

Sledování dění v tradičních médiích 

(tradmed_index) 0,1** (0,00) 0,04 (0,01) x 

Sledování dění v TV (OM_36a) 0,07 (0,06) 0,01 (0,03) 
0,17 (0,02)/0,08 

(0,09) 

Sledování dění v tisku (OM_36b) 0,06 (0,07) 0,03 (0,00) 
0,23 (0,00)/0,13 

(0,01) 

Sledování dění v rozhlasu (OM_36c) 0,08 (0,01) 0,02 (0,00) 0,2 (0,00)/0,1 (0,02) 
Sledování dění v nových médiích 

(novmed_index) 0,00 (0,95) 0,03 (0,01) x 
Sledování dění na int. zprav. serverech 

(OM_36d) - 0,01 (0,81) 0,00 (0,99) 
0,01 (0,75)/-0,01 

(0,85) 
Sledování dění na internetových diskusích 

(OM_36e) 0,02 (0,56) 0,00 (0,42) 
0,16 (0,04)/0,04 

(0,39) 

Sledování dění na sociálních médiích (OM_36f) - 0,02 (0,60) 0,00 (0,32) 
0,13 (0,24)/-0,4 

(0,39) 
Tabulka příloha  6 

Testované statistiky a jejich signifikance pro vnímání hrozby situace na Ukrajině pro 

evropskou bezpečnost 

 Korelace  
r (Sig.) 

ANOVA  
Cohenovo d 

(Sig.) 

Kontingenční 

tabulka  
C (Sig.) /Gamma 

(Sig.) 

Používání internetu (OM_31) 0,02 (0,59) 0,00 (0,59) 
0,03 (0,88)/-0,06 

(0,46) 

Pozorné sledování dění na Ukrajině (PL_9a) 0,15* (0,00) 0,02 (0,00) 
0,15 (0,00)/0,26 

(0,00) 

Zájem o situaci na Ukrajině (PM_11u) 0,11** (0,00) 0,02 (0,01) 
0,24 (0,00)/0,15 

(0,00) 

Sledování dění v médiích (sledmed_index) 0,08* (0,02) 0,05 (0,12) x 
Sledování dění v tradičních médiích 

(tradmed_index) 0,08* (0,03) 0,03 (0,03) x 

Sledování dění v TV (OM_36a) 0,04 (0,25) 0,01 (0,03) 
0,17 (0,03)/0,05 

(0,30) 

Sledování dění v tisku (OM_36b) 0,04 (0,24) 0,02 (0,00) 
0,18 (0,00)/0,01 

(0,02) 

Sledování dění v rozhlasu (OM_36c) 0,08 (0,02) 0,02 (0,00) 
0,21 (0,00)/0,00 

(0,87) 
Sledování dění v nových médiích 

(novmed_index) 0,04 (0,22) 0,03 (0,02) x 
Sledování dění na int. zprav. serverech 

(OM_36d) 0,02 (0,52) 0,00 (0,24) 0,14 (0,14)/0,3 (0,55) 
Sledování dění na internetových diskusích 

(OM_36e) 0,03 (0,33) 0,00 (0,85) 
0,18 (0,01)/0,05 

(0,26) 

Sledování dění na sociálních médiích (OM_36f) 0,05 (0,19) 0,00 (0,59) 
0,14 (0,19)/0,05 

(0,32) 
Tabulka příloha  7 

 



4 
 

Testované statistiky a jejich signifikance pro vnímání hrozby situace na Ukrajině pro mír ve 

světě 

 Korelace  
r (Sig.) 

ANOVA  
Cohenovo d 

(Sig.) 

Kontingenční 

tabulka  
C (Sig.) /Gamma 

(Sig.) 

Používání internetu (OM_31) 0,03 (0,34) 0,00 (0,35) 
0,05 (0,62)/0,08 

(0,36) 

Pozorné sledování dění na Ukrajině (PL_9a) 0,09* (0,00) 0,01 (0,01) 0,1 (0,03)/0,15 (0,01) 

Zájem o situaci na Ukrajině (PM_11u) 0,09 (0,01) 0,01 (0,03) 
0,22 (0,00)/0,11 

(0,03) 

Sledování dění v médiích (sledmed_index) 0,04 (0,24) 0,06 (0,03) x 
Sledování dění v tradičních médiích 

(tradmed_index) - 0,02 (0,61) 0,03 (0,09) x 

Sledování dění v TV (OM_36a) 0,00 (0,96) 0,01 (0,2) 
0,15 (0,09)/-0,02 

(0,65) 

Sledování dění v tisku (OM_36b) - 0,05 (0,12) 0,01 (0,02) 
 

Sledování dění v rozhlasu (OM_36c) 0,00 (0,88) 0,01 (0,05) 
0,22 (0,00)/0,01 

(0,87) 
Sledování dění v nových médiích 

(novmed_index) 0,07* (0,05) 0,03 (0,05) x 

Sledování dění na int. zprav. serverech 

(OM_36d) 0,05 (0,19) 0,00 (0,10) 
0,18 (0,01)/0,05 

(0,29) 
Sledování dění na internetových diskusích 

(OM_36e) 0,04 (0,32) 0,02 (0,01) 
0,18 (0,01)/0,05 

(0,26) 

Sledování dění na sociálních médiích (OM_36f) 0,08* (0,02) 0,02 (0,01) 0,16 (0,06)/0,1 (0,02) 
Tabulka příloha  8 

Testované statistiky a jejich signifikance pro index hrozby 

  Korelace  
r (Sig.) 

ANOVA  
Cohenovo d 

(Sig.) 

Vzdělání (t_VZD, IDE_6b) 
 

0,04 (0,29) 0,00 (0,16) 

Velikost obce (VSO, IDE_19) Subjektivní (IDE_19) - 0,13 (0,00) 0,02 (0,00) 

 
Objektivní (VSO) - 0,1**(0,00) 0,03 (0,00) 

Věk (t_VEK_6, IDE_2) 
 

- 0,05 (0,12) 0,01 (0,48) 

Pohlaví (IDE_8) 
 

x 0,02 (0,00) 
Příjem (IDE_10a, t2_IDE_10a, 

IDE_1) 
Čistý osobní měsíční 

(IDE_10a) - 0,09*(0,04) 0,08 (0,00) 

 
Domácnosti (IDE_10) - 0,03 (0,48) 0,07 (0,00) 

 
Životní úroveň (IDE_1) - 0,05 (0,19) 0,01 (0,06) 

Diskuse (OM_36g) 
 

0,11**(0,00) 0,02 (0,00) 
Tabulka příloha  9 
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Testované statistiky a jejich signifikance pro vnímání ohrožení válečným konfliktem 

 

    
Korelace  
r (Sig.) 

ANOVA  
Cohenovo d (Sig.) 

Vzdělání (t_VZD, IDE_6b)   0,00 (0,94) 0,00 (0,34) 

Velikost obce (VSO, IDE_19) Subjektivní (IDE_19) - 0,09*(0,01) 0,02 (0,01) 

 Objektivní (VSO) - 0,08*(0,02) 0,02 (0,01) 

Věk (t_VEK_6, IDE_2)  0,03 (0,42) 0,00 (0,59) 

Pohlaví (IDE_8)  x 0,01 (0,00) 
Příjem (IDE_10a, t2_IDE_10a, 
IDE_1) 

Čistý osobní měsíční 
(IDE_10a) - 0,16**(0,00) 0,05 (0,01) 

 Domácnosti (IDE_10) - 0,03 (0,52) 0,06 (0,00) 

 Životní úroveň (IDE_1) - 0,03 (0,34) 0,00 (0,78) 
Tabulka příloha  10 

Testované statistiky a jejich signifikance pro vnímání hrozby situace na Ukrajině pro ČR 

    
Korelace  
r (Sig.) 

ANOVA  
Cohenovo d 

(Sig.) 

Kontingenční 
tabulka  

C (Sig.) /Gamma 
(Sig.) 

Vzdělání (t_VZD, IDE_6b)   0,03 (0,45) 0,02 (0,09) 
0,24 (0,00)/0,00 

(0,95) 

Velikost obce (VSO, IDE_19) Subjektivní (IDE_19) - 0,09**(0,01) 0,01 (0,05) 
0,18 (0,04)/- 0,1 

(0,02) 

 Objektivní (VSO) - 0,1**(0,00) 0,03 (0,00) 
0,19 (0,01)/- 0,12 

(0,00) 

Věk (t_VEK_6, IDE_2)  0,02 (0,65) 0,01 (0,32) 
0,18 (0,02)/0,06 

(0,12) 

Pohlaví (IDE_8)  x 0,02 (0,00) 
0,2 (0,00)/0,19 

(0,00) 
Příjem (IDE_10a, 
t2_IDE_10a, IDE_1) 

Čistý osobní měsíční 
(IDE_10a) - 0,09*(0,04) 0,07 (0,00) 

0,32 (0,01)/- 0,19 
(0,00) 

 Domácnosti (IDE_10) - 0,03 (0,54) 0,05 (0,02) 
0,32 (0,02)/- 0,09 

(0,05) 

 Životní úroveň (IDE_1) - 0,1**(0,01) 0,01 (0,04) 
0,15 (0,09)/- 0,13 

(0,00) 
Tabulka příloha  11 
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Testované statistiky a jejich signifikance pro vnímání hrozby pro evropskou bezpečnost 

 

 

Testované statistiky a jejich signifikance pro percepci hrozby situace na Ukrajině pro mír ve světě 

    
Korelace  
r (Sig.) 

ANOVA  
Cohenovo d 

(Sig.) 

Kontingenční 
tabulka  

C (Sig.) /Gamma 
(Sig.) 

Vzdělání (t_VZD, IDE_6b)   0,04 (0,26) 0,02 (0,09) 
0,26 (0,00)/0,02 

(0,6) 

Velikost obce (VSO, IDE_19) Subjektivní (IDE_19) - 0,14**(0,00) 0,03 (0,00) 
0,2 (0,00)/- 0,14 

(0,00) 

 Objektivní (VSO) - 0,08*(0,02) 0,04 (0,00) 
0,22 (0,00)/- 0,09 

(0,03) 

Věk (t_VEK_6, IDE_2)  - 0,11**(0,00) 0,01 (0,07) 
0,18 (0,04)/- 0,1 

(0,01) 

Pohlaví (IDE_8)  x 0,01 (0,00) 
0,14 (0,00)/0,15 

(0,01) 
Příjem (IDE_10a, 
t2_IDE_10a, IDE_1) 

Čistý osobní měsíční 
(IDE_10a) - 0,07 (0,13) 0,07 (0,00) 

0,32 (0,01)/- 0,16 
(0,00) 

 Domácnosti (IDE_10) - 0,04 (0,34) 0,09 (0,00) 
0,36 (0,00)/- 0,12 

(0,02) 

 Životní úroveň (IDE_1) - 0,02 (0,66) 0,01 (0,03) 
0,17 (0,03)/0,01 

(0,75) 
Tabulka příloha  13 

  

    
Korelace  
r (Sig.) 

ANOVA  
Cohenovo d 

(Sig.) 

Kontingenční 
tabulka  

C (Sig.) /Gamma 
(Sig.) 

Vzdělání (t_VZD, IDE_6b)   0,03 (0,35) 0,02 (0,13) 
0,23 (0,02)/0,01 

(0,87) 

Velikost obce (VSO, IDE_19) Subjektivní (IDE_19) 0,03 (0,35) 0,02 (0,01) 
0,16 (0,16)/- 0,13 

(0,00) 

 Objektivní (VSO) - 0,08**(0,01) 0,03 (0,00) 
0,19 (0,01)/- 0,11 

(0,00) 

Věk (t_VEK_6, IDE_2)  - 0,5 (0,18) 0,00 (0,56) 
0,19 (0,02)/- 0,01 

(0,78) 

Pohlaví (IDE_8)  x 0,01 (0,00) 
0,18 (0,00)0,14 

(0,02) 
Příjem (IDE_10a, 
t2_IDE_10a, IDE_1) 

Čistý osobní měsíční 
(IDE_10a) - 0,09*(0,05) 0,08 (0,00) 

0,33 (0,01)/- 0,18 
(0,00) 

 Domácnosti (IDE_10) 0,00 (0,98) 0,06 (0,00) 
0,31 (0,05)/- 0,07 

(0,13) 

 Životní úroveň (IDE_1) - 0,05 (0,15) 0,01 (0,05) 
0,14 (0,16)/- 0,06 

(0,2) 

Tabulka příloha  12 
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Příloha č. 2: Scénář kvalitativního rozhovoru 

„Dnes se budeme bavit o tom, jak jste vnímal/a situaci na Ukrajině a jaké to u Vás vyvolávalo 

pocity. Nebude mě zajímat názor na situaci, ale spíše způsob uvažování o tomto tématu. Budu 

ráda, když se mnou budete sdílet cokoli vás během rozhovoru napadne, žádná odpověď není 

špatná.  

Položím ti/Vám postupně několik otázek, snaž se prosím být co nejkonkrétnější. Zajímá mě 

hlavně PROČ si něco myslíš, spíše, než co si myslíš?“ 

1) Nejprve by mě zajímalo, jestli si vybavujete, jak jste se o tématu poprvé dozvěděl/a, 

z jakého zdroje to bylo a jaké to ve vás vyvolalo pocity. Proč? 

2) Vybavujete si spontánně nějaké konkrétní události? Odkud jste se o těchto událostech 

dozvěděl/a a jaké jste z toho měl/a pocity? 

3) Zajímal/a jste se o vývoj situace na Ukrajině? Proč?  

4) Z jakých zdrojů jste získával/a informace o válce na Ukrajině a proč? Důvěřoval/a jste 

tomuto zdroji? 

5) Mluvil/a jste s někým o válce na Ukrajině a čeho se rozhovor týkal? 

6) Učinil jsi kvůli situaci na Ukrajině nějaká ochranná opatření? 

7) Vyjádři prosím míru vnímané hrozby v souvislosti s válkou na Ukrajině. Nejprve 

hrozba pro českou republiku, pak hrozba pro evropskou bezpečnost a hrozba pro mír 

ve světě. 1 – rozhodně ne, 2 – spíše ne, 3 – spíše ano, 4- rozhodně ano  

8) Když zmíním spojení hrozba situace na Ukrajině pro ČR (pro Evropskou bezpečnost, 

mír ve světě), co si vybavíte? (doptávat se, jestli to je jen hrozba válečného konfliktu 

nebo je to i něco jiného) 

9) Myslíte si, že se Vaše uvažování o válce na Ukrajině od té doby nějak změnilo? 
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Příloha š. 3: Přepisy rozhovorů 

Rozhovor č. 1 – Marek  

T: Budeme se bavit o tom, jak jsi vnímal situaci války na Ukrajině. Nebude mně zajímat názor 

na tu situaci, ale spíše způsob uvažování o tomto tématu. Prosím říkej cokoli tě napadne, 

žádná odpověď není špatná. Nejdříve by mě zajímalo, jestli si vybavuješ, jak jsi se o tomto 

tématu poprvé dozvěděl. 

M: Vybavuji si, že jsem se ráno probudil a většinou první co, tak koukám na seznam a na 

zprávy. A viděl jsem, že Rusko zaútočilo na Ukrajinu. 

T: Takže jsi to zjistil z novinek na mobilu? 

M: Ano.  

T: Vybavuješ si, jaké to v tobě vyvolalo pocity? 

M: Říkal jsem si, že to asi bude hodně rychlý, že Rusko obsadí Ukrajinu. A pak jestli to půjde 

dál ta jejich taktika nebo ne. Nicméně to ve mně vyvolalo rozporuplné pocity a byl jsem 

naštvanej na Rusko. A na Putina. Že on i prohlásil, nevím, jestli v ten den, že pokud se někdo 

bude vměšovat do toho konfliktu, že za to zaplatí. Rovnou tahle i vyhrožoval.  

T: Myslíš si, že se tvoje uvažování o tomto tématu od té doby do teď nějak změnilo? 

M: Tak jasně že jo, že jo. Opadlo to.  

T: Zajímal jsi se o tu situaci? 

M: No zajímal jsem se tím, že jsem četl zprávy.  

T: Kde konkrétně? 

M: Konkrétně novinky, seznam. 

T: A to jsi takhle sledoval denně? 

M: Ze začátku každý den, spíš víckrát denně.  

T: Jako přímo jsi vyhledával tohle téma? 

M: No tak v té době tě to neminulo žejo. Tam bylo jenom tohle téma. 

T: A postupem času už jsi se o to přestal zajímat? 
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M: Postupem času koukám pořád na novinky a občas tam je něco o tý válce na Ukrajině, nebo 

respektive skoro vždycky.  

T: A ze začátku jsi to téma konkrétně sledoval více? Zajímal jsi se o to? 

M: No ze začátku jsem to sledoval  i víckrát denně, ale teď sleduju novinky že na ně koukám, 

že je sleduju jako vždycky. Takže už to není proto, že bych koukal na novinky jako kvůli tady 

tomu, ale protože chci vědět jaký jsou.  

T: Vybavuješ si zpětně nějaké události, které se tam staly a utkvěly ti v paměti? 

M: Určitě. Nějaký ty masakry žejo co byly nějakých těch ruských vojáků, v těch vesnicích. Já 

už nevím co to bylo jestli Bachmut, nebo jak se jmenovali ty vesnice kde byly ty masakry, kde 

ukázaly že byly ty mučírny. Respektive ty místnosti kde byly ty mrtví, civilní obyvatelstvo, 

který měli svázaný ruce, takže bylo jasný, že to jsou jenom jen oběti nějakýho hyenismu a 

nesmyslnosti a celkovýho chování ruských vojáků. Jak tam byly i ty hromadný hroby a tyhle 

ty věci. Pak si pamatuju útok na Krčskej most, ale to bylo taky hodně takový zmedializovaný 

hodně. A pak různý projevy ať už Putina nebo toho Lavrova, který prostě nedávaly vůbec 

smysl.  

T: Dobře. 

M: No a vlastně ještě elektrárna jaderná na kterou útočili a kterou pak obsadili následně a asi 

hrozilo něco podobného, co se stalo v Čenobylu. Nějaký zamoření, kdyby to bombardovali 

dál a trefili něco co by neměli. A pak samozřejmě ty raketový útoky na ty města, kde je taky 

jen civilní obyvatelstvo a žádný vojenský objekty. Dopadla i nějaká ta raketa na porodnici, 

což se říkalo že byl úkryt ukrajinský armády. Že tam měli nějaký sklady zbraní a tak dál.  

T: Když mluvíš o těchto událostech, to všechno jsi se dozvěděl z těch novinek nebo seznamu? 

M: Jo, osobně jsem tam nebyl takže mám jen tyhle zprávy.  

T: Důvěřuješ těmto zdrojům informací? 

M: Tak nedá se tomu věřit na 100 %, to je jasný. Ale věřím tomu, že západní média jsou 

prozápadní, ale média víc na východě v Rusku a kolem toho Ruska, tam jsou asi ty informace 

trošku jiný. Takže nemůžu věřit všemu a asi ani nevěřím všemu. 

T: Jaký médium ti v tomto případě přijde nejvíc objektivní? 

M: No vzhledem k tomu že koukám jenom na ty novinky tak asi ty novinky.  
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T: Ani v televizi? 

M: To si nevybavím nic, protože to rovnou vypouštím.  

T: Mluvil jsi s někým o válce na Ukrajině? 

M: Mluvil, ale to jsme mluvili přesně během prvních pár měsíců o tom jenom 

T: A čeho se ten rozhovor týkal? 

M: Týkal se toho, jaký jsou rusáci sk*ne a že Putin by měl jít pod gilotinu.  

T: A řešili jste třeba nějaký obavy z tý situace co byla? 

M: Samozřejmě že tam byla ta hrozba jak říkám v těch prvních měsících, takže jsme se bavili 

i třeba o tom, jak by vypadali i různý dopady jaderných bomb. Taky jsme koukali, jakej maj 

arsenal ty bomby, jakej efekt. A jaká je hrozba, kdyby to dopadlo třeba na Pražský hrad, na 

centrum Prahy a tak dále.  

T: Nyní se zeptám na tři otázky a odpověz mi na ně prosím rozhodně ano/spíše ano/spíše 

ne/rozhodně ne. Představ si, že je únor 2022 a ty jsi se o té válce dozvěděl. Představuje pro 

tebe situace na Ukrajině hrozbu pro ČR? 

M: Spíše ne.  

T: Představuje pro tebe situace na Ukrajině hrozbu pro Evropskou bezpečnost? 

M: Spíše ano. 

T: Představuje pro tebe situace na Ukrajině hrozbu pro mír ve světě? 

M: Spíše ano.  

T: A když řeknu spojení hrozba situace na Ukrajině pro Českou republiku, co si ve spojitosti 

s tím vybavíš? 

M: Já si vybavím to, že v té době co to vypuklo byl ještě u moci Zeman, kterej byl ještě v té 

době proruskej, takže ty vztahy byly dobrý s tím Ruskem. Tak nějaký války jsem se v tý době 

nebál, že by Rusko mělo cílit na Českou republiku nějakýma těma jadernýma zbraněma. To 

radši by tu pustili někam na Německo, Francii, možná Polsko. Tyhle ty státy. Ale asi ne na 

Českou republiku, už jenom proto, že byl u moci Zeman.  
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T: A v jiném smyslu si to slovo hrozba nespojuješ? Než třeba ten možný jaderný nebo válečný 

konflikt s Českem? 

M: No tak třeba že bylo možný že by tady byla nějaká plynná krize, popřípadě krize v oblasti 

fosilních paliv. Takže jsme to všichni pocítili na peněženkách, když jsme byli tankovat. Ale to 

bylo asi jediný, co nás v tu chvíli mohlo ohrožovat. Což se ukázalo že na tom ve finále nejvíc 

vydělali čerpací stanice.  

T: A nic jiného? 

M: Ruský výrobky ještě že nejsou, ale ty tady úplně jako nepotřebujeme. Já ani nepociťuju že 

bych na nějakým ruským výrobku jako lpěl. Takže jsem se úplně nebál toho, že by to na nás 

mělo nějakej vliv že bychom byli o něco ochuzení.  

T: A myslíš si že pro evropskou bezpečnost to byla nebo je nějaká hrozba? 

M: Pro Evropskou bezpečnost to samozřejmě bylo ohrožení. V tu chvíli kdy se mluvilo o tom, 

jestli by Rusko zaútočilo dál nebo v uvozovkách „jenom na Ukrajinu“. Kdyby útočili dál, tak 

by to znamenalo napadení NATO, to by znamenalo, že by NATO muselo podle nějakýho 

článku nevím kolik, by to znamenalo že při útoku na nějakej jinej stát NATO by museli i 

ostatní státy NATO do boje proti tomu agresorovi.  

T: Hmm.  

M: No a pro nás by to znamenalo to, že by museli jít na frontu nějaký naši vojáci, který už 

jsou aktivní vojáci a pak by to mohlo pokračovat a přerůstat v to, že by byly různý nábory a 

povinná vojenská služba a účast, což by znamenalo že by člověk třeba musel jít do války do 

který nechce jít. Ale my to bereme třeba jinak jako Češi než Ukrajinci, kteří jsou víc jako ti 

odpůrci toho Ruska. Protože je pořád tak jako anektuje, furt si je přivlastňuje. A proto na tu 

vojnu jde i víc lidí než u nás, kde nepociťujeme takovou bezprostřední nenávist k tomu 

Rusku.  

T: Spíš se teď držme toho tématu vnímání hrozby, než nějkého pociťování nenávisti. Ale 

rozumím že na Ukrajině to vnímají jinak, než tady u nás. Když bychom se ale k vrátili k té 

hrozbě, jak vnímáš v souvislosti s touto situací hrozbu pro mír ve světě? Co si pod tím 

představíš? 

M: No tak když by ta válka měla zůstat jen na Ukrajině, tak se v zásadě asi nic nezmění. 

Kdyby to Rusko anektovalo Ukrajinu a zaútočilo dál na další státy evropský unie nebo NATO, 
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tak pak by to pro celosvětový mír znamenalo hodně. Protože bychom vstoupili do třetí 

světový války. 

T: Myslel jsi si v té době, že je to možné a že se to stane? 

M: No myslel jsem si to, že by zaútočili na baltské státy. Neříkám že bezprostředně, ale než 

by si Rusko našlo nějaký důvod proč.  

T: A ještě poslední otázka, kterou jsem vynechala. Učinil jsi nějaká opatření kvůli válce na 

Ukrajině? Ať už ochranná nebo třeba ve smyslu pomoci.  

M: Ano. Připravil jsem si evakuační zavazadlo, kdyby náhodou, kvůli jaderný hrozbě.  Četl 

jsem si nějaký věci který dělat v případě jaderného útoku. Třeba si napustit plnou vanu vody.  

T: Dobře, a z hlediska té pomoci: 

M: To asi nic.  

T: Děkuji za rozhovor. 

Rozhovor č. 2 – Stanislav 

T: Budeme se bavit o tom, jak jsi vnímal situaci války na Ukrajině. Nebude mně zajímat názor 

na tu situaci, ale spíše způsob uvažování o tomto tématu. Prosím říkej cokoli tě napadne, 

žádná odpověď není špatná. Nejdříve by mě zajímalo, jestli si vybavuješ, jak jsi se o tomto 

tématu poprvé dozvěděl. 

S: Ukrajina. Už je to nějaká doba zpátky…Ale v první řadě to pro mě byl obrovskej šok, že se 

něco takovýho vůbec může stát. A nechápu Putina a tak dále. Překvapilo mě, že se ostatní 

země takhle semkly za tu Ukrajinu. 

T: A pamatuješ si, jak jsi se o tomto tématu poprvé dozvěděl, že začala válka na Ukrajině? 

Z jakých to bylo zdrojů a jaké to v tobě vyvolalo pocity? 

S: Dozvěděl jsem se to od kolegy, jsme to sledovali každej den. Nebo každou dobu na 

seznamu. Abychom věděli, jak se to vyvíjí a kam to vůbec směřuje. Já jsem tušil že to bude 

vážnějšího charakteru. 

T: A vybavuješ si, jaké to v tobě vyvolávalo další pocity? 

S: V první řadě jsem to jako vůbec nechápal, jestli je to pravda, že to nemůže být možný. A na 

druhou stranu jsem věděl, že za to vlastně může jeden člověk, čili mi bylo líto obou dvou 
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stran. I těch Rusů, co jsem se postupně dozvídal, že za to vlastně nemůžou. Že nevěděli, co 

v tý válce budou dělat. Dokonce jsem chtěl vést s jedním Ukrajincem nějaký helmy a vesty 

z Čech na Ukrajinský hranice. Ale nakonec to nedopadlo. 

T: Dobře, k tomu se ještě dostaneme.  

S: No ale musím říct, že mě to docela teď štve, že v každý cukrárně a takhle že je hodně 

Ukrajinců. Ale to jsem trošku odbočil od tématu. 

T: Ještě když se tedy vrátíme k tomu začátku války, tak jsi říkal že jsi to teda byl překvapený, 

že jsi to nechápal, jak k tomu mohlo dojít. Ještě něco jiného tě napadá? 

S: Osobně jsem třeba strach neměl. Že by to nás nějak zasáhlo to jsem jako vůbec strach 

neměl.  

T: A dokážeš říct proč? 

S: No přišlo mi, že je to cizí konflikt, který se nás vůbec netýká, ale moc jsem o tom nevěděl. 

To až v průběhu jsem si začal zjišťovat jako proč to takhle je, proč to takhle vzniklo, což jsem 

předtím nevěděl.  

T: Chápu. Přesuneme se na další otázku. Vybavuješ si spontánně nějaké konkrétní události, 

které ti utkvěly v paměti?  

S: Pamatuji si třeba, že jsme sledovali pořád počet mrtvých, počet techniky. A nejvíc co mě 

pobavilo jak jim ukradli ten tank, myslím že Ukrajinci jim ukradli tank. Ale třeba co jsem 

nepochopil byla ruská strategie bez strategie, že to vlastně bylo jenom hurá na ně, že to 

vlastně za mě nemělo hlavu patu. Že si myslím že se svojí armádou mohli vymyslet úplně 

něco jiného. 

T: Vybavuješ si ještě nějakou další konkrétní situaci? 

S: No ono jako více méně za tři dny to bylo všude. A bylo to všude a už se jenom řešilo, jestli 

jim budeme pomáhat, nebudeme jim pomáhat, kdo jim bude pomáhat. A finance no.  

T: Chápu. 

S: No. Jako pamatuju si toho klučinu jak bránil ten Kerčskej most x desítek dní, že tam stál, 

nechtěl tam někoho pustit. To vím že si taky pamatuju. A pak ještě samozřejmě ty mrtví, ty 

nesmyslný střílení do dětí, do ženských. A Ukrajinskýho prezidenta, kterej se postavil za ten 

stát. Myslím si, že to byla klíčová osoba, že se z toho neposral, že je jeden z mála prezidentů, 
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kterej by se takhle zachoval. Když se podíváš po Evropě, tak si nemyslím že jsou tady 

prezidenti, který by se postavili jako hlava státu a objetovali by vlastní tělo.  

T: Děkuju, další otázka. Zajímal jsi se nějak o ten vývoj a proč? Z jakých zdrojů? 

S: No zajímal jsem se. Vždycky jsme to řešili s kolegou, takovej jako rešerš kolik čeho. A 

seznam.  

T: Na mobilu? Nebo na počítači? 

S: Na mobilu seznam. Tam mi to přijde že tam ty zprávy jako skáčou. Teď koukám vlastně 

jenom na seznam, protože tam mi přijde že jsou ty zprávy nejaktuálnější. 

T: Na to se pak váže další otázka, ale ještě bych se zeptala. Jestli bys dokázal říct, proč jsi se o 

to zajímal? 

S: Protože mi to přišlo celkem bizarní v dnešní době. Proč to vlastně vůbec vzniká a pak mi 

přišlo že se na to vážou i další lidi, jako Amerika, Čína, že by jako mohla být třetí světová. 

Ale toho jsem se v tu chvíli jako asi nebál, že tohle může nastat. 

T: A pak jsi mluvil o tom seznamu, jestli ti to přijde pravdivý. Takže by se dalo říct že tomuto 

zdroji důvěřuješ? Případně proč? 

S: No nemyslím si, že by si třeba seznam vymýšlel třeba počty mrtvých. I když ze začátku 

jsem tomu nevěřil, protože to byly šílený čísla. Pak jsem zjistil, že je to uplnej masakr. Když ti 

někdo řekne šedesát tisíc lidí, tak si to nedokážeš přestavit.  

T: Další otázka je, jestli jsi s někým o té válce na Ukrajině mluvil a čeho se ten rozhovor 

týkal. Ty jsi říkal s tím kolegou. 

S: Ano. S tím jedním kolegou jsme se bavili o finanční podpoře, že jsem tam i něco poslal. A 

podporoval jsem, čím to šlo. Třeba donuty co se prodávali pro ně nebo něco takovýho. A řešili 

jsme tam. No že mi přišlo těch lidí líto, jako nechápu, proč Češi nadávaj, že je tady nechtěj. 

Přitom tam mají válku takže úplně chápu, že odtamtud utekli. Spíš si myslím, proč by 

nemohli přijít a proč bychom je tu nějakou dobu nemohli podpořit.  

T: Chápu. A tohle jsi řešil i během těch diskusí? 

S: Ano. 

T: A ještě něco jste řešili? 
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S: Řešili jsme ty nesmyslný útoky, proč takhle to rusáci udělali.  

T: Dobře. A učinil jsi kvůli tý situaci na Ukrajině nějaká opatření? Ať už ochranná, nebo že jsi 

tedy nějak pomáhal, jak jsi říkal? 

S: No chtěl jsem tam jet, ale nakonec jsem to zařídil nějak po svým. Ale přišlo mi to jako fér, 

ve finále že si vážím toho, že mám klid, tak proč bych nemohl jako pomoct někomu cizímu, 

když můžu. Někdo říkal, že je to blbost, abych tam nejezdil. Ale chtěl jsem něco udělat a 

nevěděl jsem, jak mám pomoct. Možná bych tam jel zbytečně, možná bych se na těch 

hranicích motal. Ale chtěl jsem jako nějak pomoct.  

T: Ale ještě jsi říkal že jsi jim poslal nějakou částku.  

S: Jojo, protože jsem věděl že něco musím udělat, ale nevěděl jsem jak.  

T: Teď ti dám tři otázky. Můžeš na ně odpovědět rozhodně ano, spíše ano, spíše ne, rozhodně 

ne. Vím, že už jsi to předtím trošku naznačil. První otázka: Vyjádři prosím míru vnímané 

hrozby v souvislosti s válkou na Ukrajině pro Českou republiku. Představ si moment na 

začátku té války, v tom únoru 2022.  

S: Spíše ne. 

T: Vyjádři prosím míru vnímané hrozby pro Evropskou bezpečnost. 

S: Spíše ano. 

T: Vyjádři prosím míru vnímané hrozby pro mír ve světě. 

S: Jako ano, ale ne moc. 

T: Takže spíše ano? 

S: Jojo. Nebo možná že určitě ano.  

T: Dobře. A ještě teda, když jsem ti položila tyto tři otázky, tak se chci zeptat, co pro tebe 

vlastně znamená ta hrozba pro ČR, co si pod tím představíš.  

S: Já si myslím že třeba, napadá mě, že my jsme třeba dodávali nějaký zbraně a pak nás z toho 

obvinili. Když se řešilo, kdo bude Ukrajince dotovat tak je to další nepřítel prostě. A stejně se 

spousta dalších států evropský unie jako semklo, což mi přišlo jako fajn. Ale to jsem trošku 

odbočil od otázky. Jaká že to byla otázka? 

S: Co si představíš pod spojením hrozba situace na Ukrajině pro ČR. 
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T: Od Rusů asi jako nic, protože to bylo postupem času že by se to k nám jako mělo dostat. 

Protože si myslím že by se Amerika postavila za Ukrajinu. Akorát že nikdo nevěděl, co ten 

Putin prostě provede. To byla další obava co se bude dít. Což je další otázka teď jestli bude 

Trump v Americe, tak si myslím, že tohleto ještě nekončí. Protože nějaký jeho slova zněli že 

až tam bude sedět, tak to vyřeší první den. Takže to se má ještě Amerika na co těšit. 

T: To mluvíš teda ve smyslu toho válečného konfliktu, v souvislosti s tou ČR že by nás mohli 

třeba napadnout.  

S: To si myslím že ne. 

T: Ale tu hrozbu si představuješ ve smyslu toho konfliktu? 

S: No ale není to pro mě taková hrozba protože než by to přišlo k nám, tak bychom se semkli 

jako Evropa.  

T: A v jiném smyslu než válečné hrozby vnímáš ještě jinak tu hrozbu? 

S: Ekonomická hrozba určitě.  

T: Konkrétně? 

S: Hliník třeba. Ale samozřejmě Rusáci si to pokazili finančně ve světě. Ale samozřejmě 

hrozba to je, nikdo neví, jaký jaderný rakety ve finále stačí tři tlačítka na světě, jen jim to 

vylítne. A jak to dopadne, kdo to zastaví.  

T: Pak se tedy zeptám, co si představíš pod pojmem hrozba pro Evropskou bezpečnost.  

S: No celou dobu, musí být Evropa na špičkách. To že o tom neslyšíme neznamená, že všichni 

vojáci jsou doma na dovolený na Šumavě nebo tak. To pořád musí být jako připraveno tisíce 

vojáků. Ale to musí stát jako šílený, šílený peníze.  

T: Takže je to hrozba ve smyslu toho vojenského konfliktu, ale i ekonomická. A zároveň 

nebudeme mít ty zdroje co mají Rusové.  

S: No, to je jenom otázka času než na to dojde. 

T: A ještě když se zeptám na hrozbu pro mír ve světě? Co si pod tím představíš? 

S: To už jsem trošku načal. Tady by jenom stačilo, kdyby třeba někdo kdo bránil Ukrajinu 

udělal prostě špatnej krok. Ale naštěstí se žádnej d*ebil kromě Běloruska Ruska nezastal. A 

nepodpořil to a nepřihodil polínko do ohně. To si myslím že byl jako dobrej tah, že nevlítnuli 
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na Rusáky ale podpořili vlastně ty Ukrajince, aby tu válku nešířili a postupně tu válku jako 

uhasili. Takže si myslím, že to bylo dobře zmáknutý a s klidnou hlavou. Čili bál jsem se, že 

nějakej blb prostě řekne já toho Putina prostě netoleruju a jdeme na něj. Že si to rozmyslí 

Kim, že si to rozmyslí Čína, který maj bůh ví co, nebo že si to rozmyslí Amerika, to už by byl 

prů*er. Pořád nejsme v tom centru dění, ale už nechceš žít v tomhle tom.  

T: Ještě tedy poslední otázka. Myslíš si, že se tvoje uvažování o válce na Ukrajině od začátku 

války nějak změnilo? Ve smyslu toho tématu vnímané hrozby? 

S: Určitě se změnilo. Spíš jsem na to jako několikrát zapomněl že se to dělo. Pořád asi něco 

probíhá, úplně v klidu to není. Ale jsem si toho vědom, že to asi může každej den něco začít. 

A už mě to asi ani tolik nepřekvapí jako tenkrát. 

T: A řekl bys třeba, že se teď to tvoje vnímání hrozby snížilo? 

S: Určitě, zjistil jsem, že se to zpacifikovalo v klidu. Čili vím, že Rusáci teď nemaj na nějakej 

takovejhle další útok. A jiní se do toho naštěstí nezapojujou. Ale to stačí prostě, že přijde 

Biden a spadne na červený tlačítko a to jak to dopadne nevíme žejo. 

T: A sleduješ ještě nějak to dění? 

S: Ne.  

T: Předtím jsi to sledoval na seznamu a v tv jsi na to nekoukal? 

S: Já moc obecně na televizi nekoukám. Ale když jsem přepnul tak to bylo jako všude. 

Některý ty zprávy jsem asi sledoval, protože to pro mě bylo jako nový.  

T: Děkuji za rozhovor, to je za mě vše.  

Rozhovor č. 3 – Jitka  

T: Budeme se bavit o tom, jak jsi vnímal situaci války na Ukrajině. Nebude mně zajímat názor 

na tu situaci, ale spíše způsob uvažování o tomto tématu. Prosím říkej cokoli tě napadne, 

žádná odpověď není špatná. Nejdříve by mě zajímalo, jestli si vybavuješ, jak jsi se o tomto 

tématu poprvé dozvěděla, z jakého to bylo zdroje a jaké to v tobě vyvolalo pocity.  

J: Poprvé jsem se o válce na Ukrajině dozvěděla, když jsem byla na Mísečkách, kde jsem tou 

dobou pracovala. A nevím, jestli mi to někdo řekl, nebo jsem to někde našla. Asi to bylo 

v rádiu. Takže z rádia. 
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T: A jaké to v tobě vyvolalo pocity? 

J: No negativní.  

T: V jakém smyslu? 

J: No jelikož jsem tu situaci moc nesledovala, tak jsem byla docela překvapená, že vůbec 

k něčemu takovému došlo. Asi jsem neměla úplně strach, že bych hnedka začala válka i u nás. 

Ale tak nevěřila jsem, že je válka někde takhle blízko.  

T: A vyvolávalo to v tobě ještě nějaký jiný pocity? 

J: Jedno mi to asi nebylo, ale spíš se mi docela líbilo jak rychle na to Česko reagovalo.  

T: V jakém smyslu zareagovalo? 

J: Jako nějakou pomocí a odezvou.  

T: Takže jsi se nebála, že by se nás to nějak dotklo? Byla jsi vlastně jen ráda, že se to řeší a 

věděla jsi o tom. 

J: No. Ono vlastně na těch Mísečkách byli nějaký lidi kteří to hned začali řešit posíláním 

nějaký finanční pomoci, takže jsem spíš přemýšlela, jestli není nějaká možnost taky pomoct. 

T: Vybavuješ si spontánně nějaké konkrétní události, které se staly? Máš v hlavě nějaké 

obrázky o tom, co se tam dělo? 

J: Moc ne. Já si to moc nepamatuju. 

T: Za celou dobu? 

J: Ne nic konkrétního. Asi ne nějaký konkrétní město nebo konkrétní čas. Jak už to trvá 

dlouho, tak se to člověku už tak jako slejvá dohromady.  

T: Rozumím. Zajímala jsi se nějak o vývoj dění na Ukrajině? 

J: No zajímala jsem se ze začátku.  

T: A jakým způsobem? 

J: No koukala jsem na zprávy a četla jsem články různě na internetu. 

T: A kde na internetu? 

J: Na novinkách, na aktuálně. 
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T: Na mobilu? Nebo i na počítači? 

J: Na počítači taky. 

T: A kde v televizi? 

J: Nevím, někde ve zprávách. 

T: A víš, jestli to třeba byla ČT, nebo.. 

J: To mohlo být úplně cokoliv. Česká nebo nova nebo prima. No prima asi ne, nova a česká.  

T: A důvěřovala jsi tomu zdroji a těm zprávám? 

J: Hmmm…asi jo.  

T: Nijak jsi to nezpochybňovala? 

J: No tak minimálně ne 100 %. Nemyslela jsem si, že by někdo mystifikoval celou válku 

jenom proto aby to dal do televize (smích).  

T: Ale brala jsi to prostě jako fakta? 

J: Ano. 

T: A ty jsi říkala, že jsi se tedy ze začátku o to téma zajímala takhle skrz ty zprávy a tedy ty 

kamarády na Mísečkách. A od tý doby se to nějak změnilo? 

J: No jako ze začátku, když vyšel nějakej novej článek, tak jsem si rozklikla skoro každej. 

Teď už to málo kdy rozkliknu, něco s tou tematikou Ukrajiny. Spíš si občas pustím nějakej 

historickej podcast. A doufám, že to z toho pochopím, jako jádro toho problému. Ale většinou 

to je tak složitý, že to potom vzdám. 

T: Říkala jsi, že jsi se ze začátku toho ani nějak moc toho nebála, že se nás to netýká zase 

tolik. A řekla by si, že se od té doby změnilo nějak tvoje uvažování? 

J: No. Až třeba posledních pár týdnů, když se o tom zase začalo mluvit. Nebo začalo se mluvit 

o tom, že by byla zase branná povinnost. Teď to někde řešili ve zprávách, před týdnem nebo 

tak. Nebo mi přijde, že teď se víc mluví o tom, že to možná dojde i k nám ta válka. Což 

nevím, jestli se říkalo pořád, nebo to jenom víc vnímám. Ale každopádně jsem to 

zaregistrovala.  
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T: Aha, to je zajímavé. A dalo by se proto říct, že ze začátku jsi to jako takovou hrozbu 

nevnímala a teď už ano? 

J: No možná že ze začátku jsem se jako.. možná jsem se trošku bála. Ne že bych si myslela, že 

by ta válka začala hnedka u nás. Ale byla to nějaká nová situace, jak to trvalo dlouho tak jsem 

si říkala, že nás se to asi moc netýká, že by to k nám došlo. Ale asi se to zase vrátilo k těm 

počátečním emocím, možná že jsou trošku vyšší. Co se týče toho strachu. 

T: Mluvila jsi s někým o válce na Ukrajině a čeho se ten rozhovor týkal? 

J: Ano.  

T: A čeho se to týkalo? 

J: To asi nebylo nic duchaplnýho. Občas když se člověk baví, co se děje, tak na to nějak 

narazí. Ale že by to byly nějaký debaty jako hodinový na téma Ukrajina to ne, spíš 

takový…pár minutový prohození. Že mi třeba někdo řekl nějakou novou informaci, kterou 

jsem nevěděla, nebo tak. Nebo nějakou novinku. 

T: Třeba? 

J: Já už si to vůbec nepamatuju. Ale je to asi docela dlouho co jsem se o tom s někým bavila. 

Spíš to bylo na tom začátku.  

T: Učinila jsi kvůli situaci na Ukrajině nějaká opatření? Ať už ochranná nebo ve smyslu 

nějaké pomoci? 

J: No chtěla jsem poslat nějaký peníze, ale pak jsem to neudělala. Protože jsem jich sama moc 

neměla.  

T: Ale minimálně jsi více četla ty zprávy ze začátku? 

J: No, dalo by se to tak říct. No tak já vždycky trávím nějakej ten čas, že si čtu na těch 

novinkách, ale záleží, co zrovna tam je. Když to začalo, tak tam byly jenom zprávy o Ukrajině 

a teď už to tak není no. Už mě to zas tak nezajímá, jako na tom začátku.  

T: Nyní se zeptám na tři otázky a odpověz mi na ně prosím rozhodně ano/spíše ano/spíše 

ne/rozhodně ne. Představ si, že je únor 2022 a ty jsi se o té válce dozvěděla. Představuje pro 

tebe situace na Ukrajině hrozbu pro ČR? 

J: Spíše ne.  
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T: Představuje pro tebe situace na Ukrajině hrozbu pro Evropskou bezpečnost? 

J: Spíše ne. 

T: Představuje pro tebe situace na Ukrajině hrozbu pro mír ve světě? 

J: Spíše ne.  

T: Pak se tedy chci zeptat, co pro tebe znamená ta hrozba situace na Ukrajině pro ČR? 

J: No tak čím dýl ta válka trvá tak tím pádem mi přijde, že ty státy ostatní v tom budou 

zapojený víc. 

T: Ale když si představíš tu hrozbu pro nás? Zkus si představit ten začátek války, únor 2022. 

Vím, že je to dlouho, ale zkus si vzpomenout.  

J: No tak že Česká republika se v tom bude jako to. Že pro ní to může mít jako větší následky, 

než si člověk si člověk ze začátku představil.  

T: A konkrétně? 

J: No třeba ta povinná vojenská docházka a s tím souvisí vojenskej konflikt u nás.  

T: A ještě něco jiného tě napadá? 

J: No tak asi i ekonomicky, že tam odchází spoustu peněz. 

T: A jakým způsobem?  

J: Tak to já nevím. Jako že jim tam prostě posíláme spoustu peněz. 

T: Dobře. Když dál řeknu spojení hrozba situace na Ukrajině pro Evropskou bezpečnost, co si 

představíš? 

J: No. Tak asi hodně něco podobnýho jako pro to Česko, protože Česko je součást nějaký tý 

koalice, tak nás to zasáhne v podobným měřítku. 

T: Takže taky ekonomická a vojenská hrozba, povinná docházka? 

J: No spíš hrozba toho konfliktu. A že se to na těch zemích podepíše. Ale asi my jsme 

geograficky víc na ráně než třeba Portugalsko.  

T: A poslední spojení je hrozba situace na Ukrajině pro mír ve světě. Co si před tím 

představíš? 
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J: Tak ona to asi není jediná válka co probíhá, nebo nedá se říct, že by tu byl před tím nějakej 

mír dlouhodobě. Takže mír ve světě je takový, podle mě dost… absurdní spojení (smích). Ale 

jako asi by to narušilo nějakou jako.. Ale myslím že všichni, kdo jsou v OSN, ty členský 

země, tak to postihne země, který jsou jako geograficky blíž. Hypoteticky když by se to dál 

nějak rozšiřovalo. 

T: A tedy pro mír ve světě to znamená co? 

J: No prostě rozšíření tý války do světa. Mohlo se stát, že to Rusko napadne ještě i další země 

OSN a tím se aktivuje celý to členství. Nebo tak by to asi mělo být. To je v nějakým tom 

článku.  

T: A myslíš si, že se to stane? 

J: Hmm.. myslím si že spíše ne.  

T: Děkuji, to je všechno.  

Rozhovor č. 4 - Pavla 

T: Budeme se bavit o tom, jak jsi vnímala situaci na Ukrajině a jaké to v tobě vyvolávalo 

pocity. Nebude mě tolik zajímat názor na situaci, ale spíše způsob uvažování o tomto tématu. 

Tak prosím říkej vše, co tě napadne, žádná odpověď není špatná. Nejprve by mě zajímalo, 

jestli si vybavuješ, jak jsi se o tomto tématu poprvé dozvěděla, z jakého to bylo zdroje a jaké 

to v tobě vyvolalo pocity. 

P: Jako myšleno od začátku války? 

T: Ano.  

P: Tak na začátku války jsem se dozvěděla o válce z televize. 

T: a vybavuješ si, jaká televize to byla? Soukromá nebo veřejnoprávní? 

P: Asi to šlo z obou, asi na ČT1 i na Nově.  

T: A pamatuješ si, jaké to v tobě vyvolalo pocity? 

P: Asi jsem si řekla, že se může stát už cokoliv.  

T: Takže nějakej pocit bezradnosti? 

P: No to ne, ale spíš jsem si řekla, že klidně to sem může někdo našít a že můžeme umřít. 
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T: A myslela jsi si, že se to stane? 

P: Ne. 

T: Ale bála jsi se toho? 

P: No připouštěla jsem to. 

T: A měla jsi z toho nějaké vnitřní úzkosti? 

P: Ne. 

T: Vybavuješ si spontánně nějaké konkrétní události, které se během té doby staly? 

P: Vybavuju si události, že ze začátku byl na scéně prezident Zelenski neustále.  

T: A nějaké konkrétní situace, co se tam staly, to si nevybavuješ? 

P: Tak asi jenom ty záběry, co byly v televizi. Nebo že dlouho vydržel v nějakým obležení on. 

Že spíše jako, že byly vytrvalí ti Ukrajinci ze začátku.  

T: A nějaké jako traumatické záběry ti utkvěly v hlavě? Které by v tobě vyvolali ten strach? 

P: No tak traumatický to bylo, ale mně se ty záběry netýkaly, spíš soucítění s tamními 

obyvateli, ale na sebe jsem to nevztahovala.  

T: A jak jsi mluvila o tom Zelenským, to jsi viděla také jen v televizi nebo i nějakých zdrojů? 

P: V televizi a diskusí se známými a rodinou.  

T: K té diskusi se ještě dostaneme, ale ještě by mě zajímalo, jestli jsi se o ten vývoj nějak 

aktivně zajímala a proč? 

P: Nezajímala. 

T: A proč? 

P: No mě to nezajímalo.  

T: Aha, dobře.  

P: (smích) No nechtěla jsem se zbytečně rozrušovat, protože jsem si říkala, že ta válka se týká 

Ukrajiny a Ruska, nikoli Český republiky.  

T: Hmm. Takže jsi informace žádným způsobem nezískávala a.. 

P: Aktivně jsem nepátrala.  
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T: A když už z té televize, důvěřovala jsi tomuto zdroji? 

P: Obecně televizi nedůvěřuju, protože televize si myslím že vyhledává vždycky ty 

nejdrastičtější záběry, aby upoutala. 

T: Takže jsi ani tomu co tam ukazovali nevěřila? 

P: Věřila, ale brala jsem to s rezervou, protože ta válka vždycky probíhá jen na části toho 

území a ti novináři si vždycky vybírají co je nejhorší. Protože nebudou ukazovat druhou část 

Ukrajiny, kde je všechno v pořádku. Vybírají si ty tragédie, ty hrůzy.  Takže jako jo, tak věřím 

tomu, že někde to bylo takhle špatná. Ale že by mě ta televize nějak děsila to ne.  

T: Takže jsi se na to spíše nechtěla dívat a vyhýbala jsi se tomu? 

P: No z počátku jsem se tak letmo podívala, ale pak jsem se tomu začala vyhýbat. A časem 

jsem to úplně přestala sledovat. 

T: Dál by mě zajímalo, jestli jsi s někým mluvila o té válce a čeho se ten rozhovor týkal. 

P: Jako konkrétně o boji? 

T: No i obecně o té situaci, i jak se to dotýká nás. 

P: No jako o tom se bavíme neustále, že jsme tady zaplaveni těma lidma který tady dělají 

problémy.  

T: A s kým? 

P: S kýmkoliv, kdo je ochoten se o tom bavit.  

T: A čeho konkrétněji se ten rozhovor pak týká? 

P: Například toho, že je vysoká kriminalita Ukrajinců, že Ukrajinci tady využívají našich 

benefitů. O tom, že stát zvýhodňuje Ukrajince.  

T: A s kým tedy? 

P: S kolegyněmi v práci to řešíme, s kamarádama, kamarádkama, prostě s tím, koho Ukrajinci 

štvou. A v rodině taky no. Že v mateřský školce jsou mísa pro Ukrajince prvně daný a jsou 

upřednostňovaný Ukrajinský děti, mají to placené od státu, kdežto český děti si to musí platit. 

Ukrajinci bydlí na ubytovně zdarma, platí jim to stát, český lidi si to musí platit. Ukrajinci 

dostávají dávky, nemusí pracovat. Není prověřováno, jestli jsou váleční uprchlíci ale 
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zlegalizoval se jim tady pobyt. Vůbec se nezjišťuje, jestli jsou z válečné oblasti. My jsme tady 

se 17 letýma Ukrajincema, což se neřeší proč jsou tady. Ale sem přicházejí neustále.  

T: Takže by se dalo říci, že pro tebe ta válka znamená spíše téma těch uprchlíků u nás? 

P: Asi tak. 

T: A v žádném jiném smyslu to neřešíš? Než že bys řešila ty uprchlíky, kteří ti vadí? 

P: No válku jako takovou neřeším, spíš řeším, že je tady hodně Ukrajinců a taky mě obtěžuje, 

že neustále někde telefonují nahlas a řvou Ukrajinsky do telefonu. 

T: Rozumím. Další otázka je, jestli jsi po vypuknutí války na Ukrajině učinila nějaká 

opatření? Ať už ochranná nebo ve smyslu pomoci.  

P: Ne. Jen teda po vypuknutí války jsme se domluvili s rodinou, že když by sem náhodou 

něco Putin hodil, tak se sejdeme na chatě. To je jedinej krok (smích) 

T: A ještě teda posledních pár otázek, odpověz mi na ně prosím rozhodně ano/spíše ano/spíše 

ne/rozhodně ne. Představ si, že je únor 2022 a ty jsi se o té válce dozvěděl. Představuje pro 

tebe situace na Ukrajině hrozbu pro ČR? 

P: Spíše ano 

T: Představuje pro tebe situace na Ukrajině hrozbu pro Evropskou bezpečnost? 

P: Spíše ne 

T: Představuje pro tebe situace na Ukrajině hrozbu pro mír ve světě? 

P: Spíše ne 

T: A teď když jsem ti položila tyto otázky, zajímalo by mě, co jsi si pod tím představila. 

Nejprve tedy pod situací hrozby situace na Ukrajině pro ČR. 

P: Ekonomická hrozby. Konkrétně ekonomický oslabení státu protože se dotujou Ukrajinci.  

T: A to je všechno? Nějaké jiné ohrožení, třeba vojenské?  

P: Ne.  

T: Hrozba situace na Ukrajině pro Evropskou bezpečnost – co si představíš pod tímhle? 

P: No to nijak nevnímáním. Vůbec co se týče Evropské bezpečnosti tak si představím 

dem*nty v Evropský unii. Jako v parlamentu Evropský unie.  
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T: A když zmíním hrozbu situace na Ukrajině pro mír ve světě? 

P: Tak Rusko a Ukrajina je taky svět. Tak je tam válka a prostě akorát nepříjemná situace pro 

tuto část země, ale myslím si, že dál není potřeba to jako šířit tuhle hrozbu. Je to konflikt mezi 

těmito dvěma oblastma, které mají nějakej jako historickej podtext.  

T: Takže si nemyslíš, že by to mohlo znamenat nějaký větší ohrožení na světový úrovni? 

P: Ne. Vím, že to nebude pokračovat. 

T: Takže se vůbec nebojíš? 

P: Ne.  

T: A nakonec by mě zajímalo, jestli se tvé uvažování o té válce nějak od vypuknutí té války 

do teď změnilo a případně jak. 

P: Ano. Už v tom nevidím takovou hrozbu pro nás. Protože to vidím že jsou v tom spíše 

finanční zájmy. 

Rozhor č. 5 - Hynek 

T: Dneska se budeme bavit o tom, jak jsi vnímal situaci na Ukrajině. Nebude mě zajímat tolik 

názor na situaci, ale spíše způsob uvažování o tomto tématu, takže budu ráda, když se mnou 

budeš sdílet vše, co tě napadne. Nejprve by mě zajímalo, jestli si vybavuješ, jak jsi se o 

tomhle tématu poprvé dozvěděl, z jakého to bylo zdroje a jaké to v tobě vyvolalo pocity.  

H: Já jsem se o tom poprvé dozvěděl asi v televizi. Pocity byly takový, že jsem si řekl že si 

všichni mysleli, že je nesmysl, že se o tom předtím mluvilo a najednou je to pravda. 

T: A v té televizi to bylo v nějakých zprávách. 

H: Asi, nebo možná na internetu, já si to jako nepamatuju. 

T: A celospolečenské dění sleduješ spíše v televizi nebo na internetu? 

H: To asi spíš na internetu, je to jako rychlejší. 

T: A z jakých zdrojů? 

H: No asi kliknu na seznam a tam se koukám. No hlavně seznam.  

T: A vybavuješ si, jaké to v tobě vyvolalo pocity? 
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H: Tenkrát jsem byl naštvanej.  

T: A na koho?  

H: Na rusáky.  

T: A nic jiného tě nenapadalo? 

H: No že jsem jim přál, aby si to odskákali.  

T: A proč? 

H: No protože tenkrát jsem to vnímal tak, že prostě, naprosto jednostranně, tak jak se o tom 

jenom psalo, že Ukrajina je slabá, jsou tam samí hodňouškové. A Rusko je zlí a napadlo je. 

Tak jsem prostě měl pocit, že by si to Rusko mělo odskákat. 

T: A nějaký pocit ohrožení jsi vnímal? 

H: Ohrožení, tady – ne. 

T: A vybavuješ si konkrétně jaké události, co se staly v té válce, od té doby co ta válka začala 

do teď? 

H: No já nevím. No jako vyloženě žádnou konkrétní událost ne no, spíš jak se to jako vyvíjelo 

no. Že nejdřív se říkalo, že to bude rychlý, pak to vůbec rychlý nebylo. Ukrajinci se dobře 

bránili, rusákům to nešlo. Udělali to ve špatnou dobu, že to měli udělat dřív. Že teďkon když 

to udělaj, tak se jim tam zabořej všude tanky a že to nepůjde. No a ze začátku ty zprávy byly 

tak jako že vlastně ta Ukrajina se ubrání úplně v pohodě a že se na to Rusko vypeče. Alespoň 

tak myslím že jsem si to tak pamatoval.  

T: A třeba nějaký drastický obrázky nebo událost, něco takového ti utkvělo v hlavě? 

H: Drastickej mi utkvěl jeden. Kdy jelo auto a najel na něj tank. 

T: Takže to byl nějakej ten začátek války? 

H: To bylo ze začátku, když tam přijeli do nějakýho toho města a kdy tam po silnici jelo auto 

a proti němu jel tank a prostě najednou to strhnul ten tank a přejel ho. Ale říkalo se, že to 

přežil, pan řidič. To jsem měl vztek.  

T: A zajímal jsi se o ten vývoj nějak aktivně? 

H: Jako jestli jsem si vyhledával ty zprávy? 
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T: Ano. 

H: No to asi ne.  

T: Jenom že jsi si četl zprávy klasicky jako vždycky? 

H: Jo. Jakože vyloženě jsem to nevyhledával, jenom když jsem si něco někde četl a byl tam 

nějaký odkaz na něco, tak mě zaujal, tak jsem si to jako přečet. Ale vlastně jsem si to ani 

nepřečetl, to mi stačil ten titulek. 

T: Ty zprávy jsi se těm zprávám nevyhýbal? 

H: Ne, ze začátku jsem si je četl.  

T: A získával jsi to tedy z internetu, seznamu, a televize?  

H: Ano. 

T: A televize na jakých kanálech? 

H: No asi jenom ty dva. ČT24 a CNN. 

T: A důvěřoval jsi co píšou v těch zdrojích? Seznamu, ČT24 a CNN? 

H: Jo, asi ze začátku jo.  

T: A teď se o ten vývoj zajímáš? 

H: Já si myslím že jsem v obraze, ne přesně co se děje v té válce, ale spíše sleduju, jak se to 

snaží jednotlivé strany a státy řešit. 

T: A proč? 

H: Protože mě zajímá, jestli se to vyvíjí dobrým nebo špatným směrem,  ty různý postoje k tý 

válce.  

T: A řekl by jsi, že, co se tím zájmem dovíš zvyšuje tvoje obavy nebo spíše že ty obavy 

způsobují, že se více zajímáš? 

H: Já už mám na tu situaci svůj názor, ale to, co se dovím, tak u mě ty obavy spíš zvýší. 

Obavy ve mně vyvolává to, že se nechtějí dohodnout někteří, že chtějí prostě válčit. Ale že 

bych se pak kvůli tomu že se bojím více zajímal, to ne. To spíš spíše sleduju, jak se to snaží 

jednotlivé strany a státy řešit, což ve mně pak vyvolá ty obavy, když čtu, jak k tomu některý 

státy přistupujou. 
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T: Mluvil jsi s někým o té válce a čeho se ten rozhovor týkal? 

H: No asi mluvil no.  

T: A pamatuješ si to? 

H: No vím že asi v práci jsme se o tom bavili. To je jasný. To jsme řešili co tím to Rusko 

může získat, o co mu jde.  

T: Takže nějakej popis té situace? 

H: Jo.  

T: A doma ne? 

H: Doma taky. To jsem chtěl právě dodat.  

H: No to bylo ve smyslu, že jsme si říkali, že klidně bychom tady vydrželi, že by nám tady 

byla chvíli zima, že by to tomu Rusku pomohlo. Jakože třeba byly nějaký. Kdyby se to Rusko 

odstříhlo od toho světa, to se říkalo, že od něj se nebude nic brát, tím pádem Rusáci nebudou 

mít peníze a zjednodušeně Rusko zkrachuje. Tak jsme si říkali že bude jednodušší od těch 

Rusáků nic nebrat, nic jim za to neplatit a klidně bychom to vydrželi být tady jednu zimu 

prostě že by nebylo takový teplo v bytě, nebo něco takovýho.  To si pamatuju.  

T: A ještě něco si vybavuješ? 

H: No ještě si pamatuju, že když začínali ty sankce proti Rusku, jako celosvětový, tak to 

vypadalo že ty sankce jsou tak strašný, že do měsíce je Rusko na huntě, což se Ukázalo jako 

úplnej nesmysl. Jo tady to bylo tak popisovaný, že člověk tomu věřil a vlastně to nemělo na to 

vůbec žádnej vliv.  

T: Dobře. 

H: No takhle se to jako popisovalo, že když se jako odstřihnou do toho swiftu, že se tam 

nebude nic dovážet, nic dovážet, že oni nemůžou jezdit na dovolenou sem. Ale pak se přišlo 

na to, že oni to vždycky obešli, stejně si odjeli na dovolenou do Evropy ti nejbohatší a že to na 

to nemělo žádnej vliv. Takže to vlastně nemělo. Jako kdyby nic. Nebo jako možná něco ale na 

tu podstatu ukončení té války se to vlastně nedotklo. 

T: Učinil jsi kvůli situaci na Ukrajině nějaká opatření? Ať už ochranná nebo ve smyslu 

pomoci. 
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H: Tyjo nic asi.  

T: Nyní se zeptám na tři otázky a odpověz mi na ně prosím rozhodně ano/spíše ano/spíše 

ne/rozhodně ne. Představ si, že je únor 2022 a ty jsi se o té válce dozvěděl. Představuje pro 

tebe situace na Ukrajině hrozbu pro ČR? 

H: Spíše ne.  

T: Představuje pro tebe situace na Ukrajině hrozbu pro Evropskou bezpečnost? 

H: Spíše ne.  

T: Představuje pro tebe situace na Ukrajině hrozbu pro mír ve světě? 

H: Spíše ano.  

Teď mi prosím řekni, co si představíš po pojmem hrozba situace na Ukrajině pro ČR. 

H: No že se ten konflikt rozšíří no. No protože těch informací už je teď spousta a není to 

černobílý, tak někdy to vypadá že ta aktivita těch západoevropských států se někdy 

interpretuje tak, že to tomu vůbec nepomáhá a naopak ten konflikt to ještě přiživuje a chtěj se 

do toho ještě víc a víc motat, takže se to může rozšířit. 

T: Takže prostě že by tu byla válka? 

H: No tady, to už by bylo všude. 

T: Takže když pak zmíním hrozbu pro Evropskou bezpečnost tak je to vlastně to samý? 

H: Jo, přesně, jako pro nás nebo pro Evropu, to už je prostě celosvětovej konflikt. 

T: A jiným způsobem ve smyslu hrozby to nevnímáš? 

H: Jako kromě toho konfliktu? 

T: Ano. 

H: No to jen v případě že by se zvedla nějaká uprchlická vlna, já nevím kolik Ukrajinců, a pak 

by třeba se rozhodli tady zůstat. Já nevím jestli by to jako byla nějaká velikánská hrozba. Jako 

obecně jako nějaký jednotlivý případy něčeho špatnýho by se stát mohli ale asi by to na to 

nemělo mít nějakej velikánskej vliv.  

T: A ještě tedy hrozba pro mír ve světě? 

H: To je z hlediska toho válčení to samý no.  
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T: A ještě se teda vrátíme k tomu, jestli se to uvažování o válce nějak změnilo a proč. Zajímá 

mě uvažování v tom pocitu ohrožení, k čemu by mohlo dojít.  

H: No moje uvažování se změnilo tak, že člověk prostě neví, proč tam ty Rusáci vlezli, nebo 

nějakej názor na to mám proč se to stalo. Určitě to nebylo tak černobílý že hodná Ukrajina a 

Špatný Rusko a vlezli by tam z žádnýho důvodu, protože by mělo nějaký mocenský choutky, 

tomu nevěřím. A změnilo se to v tom, to jak jsem říkal původně, že by za to měli být 

potrestaní, to co jsem si myslel ten první den, to už si jako nemyslím. Nebo nemyslím, to se 

prostě nestane, že ten konflikt nemá řešení, že nikdo nevyhraje. Nebo minimálně že Rusko 

nemůže vyhrát, Rusko se nedá porazit, protože Rusko je jaderná velmoc a jaderná velmoc se 

nedá porazit. Protože když se začne porážet, bojovat proti jaderný velmoci, tak se začne 

bojovat a je to konec všeho. Takže ten mír se tam prostě musí vyjednat i za cenu nějakých 

ústupků. Prostě si myslím že se nestane, že by to skončilo tím, že najednou se Rusko stáhne a 

hranice tý Ukrajiny budou tam kde byli. 

T: Chápu. Ale když se vrátím ještě k tomu, jestli se bojíš více nebo méně, k nějakým tvým 

obavám, vnímání hrozby. Myslíš si, že to se nějak změnilo? 

H: No já jsem si nejdřív myslel, že se nás to nedotkne, protože jsem si říkal, že prostě ten 

Putin chtěl jenom vniknout na tu Ukrajinu a že vůbec nemá ambice se nějak rozšiřovat dál na 

západ, to znamená na Slovensko, do Čech a takovýhle. No ale to co jsem říkal předtím, jak ty 

západní státy to furt přiživujou tím, že tam furt posílaj další zbraně a další zbraně, nikdo 

nechce jednat o míru, furt jako že se s Ruskem musí bojovat a takový, to mi zase trošku 

přináší obavy, že se to může rozfoukat ten konflikt. Ještě víc než na mezi Ruskem a 

Ukrajinou.  

T: Chápu. Děkuji za rozhovor. 

Rozhovor č. 6 – Blanka  

T: Dnes se budeme bavit o tom, jak jsi vnímala situaci na Ukrajině, jaké jsi z toho měla 

pocity. Nebude mě zajímat ani názor na situaci, ale spíše tolik uvažování o tomto tématu. 

Snaž se proto být co nejkonkrétnější, žádná odpověď není špatná.  Nejprve by mě zajímalo, 

jak jsi se o tomto tématu poprvé dozvěděla a jaké jsi z toho měla pocity? 

B: Já si teda nevybavuju úplně začátek té války, konkrétně tu situaci, ale pamatuju si, když se 

to začalo vyostřovat, byl ten útok na ty Vrbětice. A to už jsem tak tušila, že se bude něco dít, 

protože vím, že jsme se o tom bavili s kamarádem a ten říkal, že táta panikaří, že nakoupil 
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zásoby plynu a že bude válka. Takže tenhle kamarád jak byl takovej vzdělanej a mluvil o tom, 

tak jsem začala kvůli tomu pociťovat trochu strach co jako bude. No ale potom tenhle samotej 

útok si nepamatuju, ale klasicky jsem to asi zjistila na novinkách, které jako sleduju na 

mobilu. No. Jako vlastně i většinu informací, tam mi chodí upozornění, když se stane něco 

hodně důležitýho, tak možná i takhle jsem se o tom dozvěděla.  

T: Hmm..Dobře, jaké to v tobě tedy vyvolalo pocity? 

B: No. Bála jsem se, protože jsem si myslela, že se může něco stát, může sem dopadnout 

nějaká raketa, nebo začne třetí světová a všichni moji blízcí budou muset do války. Nebo mě 

napadaly různý scénáře, ale v té době se nic moc nevědělo, co a jak bude dál, ale znělo to tak, 

že to bude špatný. 

T: Takže ty pocity strachu? 

B: No takže jsem se bála a říkala jsem si, že je to taková další ze série špatných událostí co se 

v posledních letech děje.  

T: Druhá otázka je, jestli si vybavuješ spontánně nějaké konkrétní události? Kde jsi se o nich 

dozvěděla a jaké to v tobě vyvolalo pocity? 

B: No já jsem to sledovala trochu i v televizi, klasicky na jedičce, nebo spíš nova, prima. A 

hlavně na těch novinkách na internetu, je pravda, že jsem to jako i osobně vyhledávala, jak 

jsem byla taková nejistá a nevěděla, co se děje. Tak mě to zajímalo.  

T: A jaké to v tobě vyvolávali pocity tyhle informace? 

B: No bála jsem se. Ale pak to začalo vypadat, že se nás to jako tolik nedotkne, maximálně že 

něco bylo držší a přišli Ukrajinci. Ale vždycky jsem si říkala že válka už u nás být nemůže, to 

jsme si říkali i jako doma, že jsem se jako malá ptala, jestli může být válka a oni že ne, že už 

jsou jaderný zbraně a všechno by to hned skončilo. Že už se tahle ve vysvpělých zemích na 

frontách nebojuje. Takže jsem byla překvapená, že se to děje takhle blízko u nás. 

T: A nějaké ty konkrétní události si vybavuješ? 

B: No pamatuju si začátek tý války, když Zelenski točil ty videa v té neprůstřelné vestě 

v Kyjevu. A nebo nějaký oblasti, kde se bojovalo. Pak si pamatuji teda ty Vrbětice, což bylo 

před tím. Pamatuju si události z té Buči, to bylo ošklivý, to už jsem pak ani nechtěla vidět, jak 

tohle bylo hnusný z tohoto období, tak to jsem se tomu i trošku vyhýbala. Pak si pamatuji 

dopad té rakety do Polska, to už jsem zase měla trošku strach, že je to zas blíž u nás a je to 
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hlavně útok na jiný stát, to už se přeci bude něco dít, ale naštěstí v uvozovkách se to nějak 

nerozvinulo. A pak si vybavuju útok n Kerčskej most a to je asi všechno. 

T: Zajímala jsi se o vývoj situace na Ukrajině a proč? 

B: No jak jsem říkala, tak jako ze začátku ano, protože mě zajímalo, co se z toho vyvine, co to 

pro nás bude znamenat, byla tam nějaká ta nejistota. Ale pak už jsem jen věděla, že to pořád 

trvá, sem tam jsem si něco přečetla ale už jsem se o to tolik nezajímala. Ze začátku jo, ale to 

třeba první dva týdny.  

T: A proč jsi se zajímala o ten vývoj? 

B: No kvůli tý nejistotě. Protože jsem se bála a nevěděla, co bude dál. A bála jsem se, že se 

nás to nějak více dotkne a chtěla jsem být v obraze.  

T: Tak další otázka je, z jakých zdrojů jsi získávala informace a proč a jestli jsi tomuto zdroji 

důvěřovala.  

B: No tak z těch novinek hlavně a z tý televize, zpráv. Asi jsem tomu jako důvěřovala, ale 

taky jsem si říkala, že to není tak černobílí, protože tam byli často ti Rusáci vykreslovaní jako 

padouši nebo ti špatní. Ale vím že jsem si v tý době říkala, že všichni jsou to oběti, nikdo 

nechce umírat, nikdo nechce ubližovat. A i ty činy, co tam páchají, tak i když jsou brutální tak 

nevíme co zažili předtím.  

T: Takže jsi důvěřovala tomu zdroji nebo ne? 

B: Jako asi důvěřovala, ano.  

T: Další otázka.  Mluvila jsi s někým o válce na Ukrajině a čeho se ten rozhovor týkal? 

B: No doma s rodinou jsme o tom mluvili, s přítem, s kamarádama na pivu. To jsme řešili 

třeba ten nákup toho plynu a tak, pak jsme řešili.. jako jsme se bavili kdo by případně šel do 

tý války, jestli by někdo jako šel bránit svou zemi jako Česko. Pak jsme řešili s přítelem, kam 

bychom se schovali, když by tu byl ten jadernej útok, kde jsou vlastně kryty nebo nějaký 

aspoň podzemí.  

T: Dobře. A učinila jsi ještě nějaká jiná ochranná opatření nebo opatření ve smyslu pomoci? 

B: No jako připravila jsem si to evakuační zavazadlo, pro případ že by tu byl jadernej útok 

nebo válka. To právě říkali na jedničce, že ukazovali co by tam mělo být a že by si to lidi měli 

připravit. A to je asi všechno. 
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T: Nyní se zeptám na tři otázky a odpověz mi na ně prosím rozhodně ano/spíše ano/spíše 

ne/rozhodně ne. Představ si, že je únor 2022 a ty jsi se o té válce dozvěděl. Představuje pro 

tebe situace na Ukrajině hrozbu pro ČR? 

B: Spíše ano. 

T: Představuje pro tebe situace na Ukrajině hrozbu pro Evropskou bezpečnost? 

B: Rozhodně ano. 

T: Představuje pro tebe situace na Ukrajině hrozbu pro mír ve světě? 

B: Spíše ano.  

T: A teď když jsem vyslovila tyto tří spojení, co jsi si pod tím představila? Nejprve hrozba 

situace na Ukrajině pro ČR? 

B: Tak jsem si myslela že to mohlo být to, že bychom vstoupili do války, byl by nábor vojáků, 

změnil by se úplně tady život. A pak jsem se bála, aby nás tu třeba nezačali i okupovat, jako 

dřív. Ale jinak hlavně tu válku. 

T: A co si vybavíš pod pojmem hrozba situace na Ukrajině pro Evropskou bezpečnost? 

B: To určitě hrozba byla, myslela jsem si, že Rusové až porazí Ukrajinu tak budou postupovat 

dál. A třeba napadnou Slovensko nebo i nás. A pak by se do toho museli vložit i další státy a 

prostě by se válčilo v Evropě, změnily by se tu ceny, celkovej Evropskej trh by fungoval 

jinak… 

T: Takže by to nebyl jen ten vojenskej konflikt to ohrožení? 

B: Noo ty ekonomický dopady nebo dopady na náš blahobyt, který tu teď máme docela 

vysoký. 

T: Pro mír ve světě? 

B: No to by byla jaderná válka a v t u chvíli to určitě byla hrozba. Tím, že Ukrajina není 

v NATO tak jsem se bála, že se do toho může vložit Amerika a mohly tu začít lítat jaderný 

rakety.  

T: A změnilo se nějak tvoje uvažování o válce od té doby? 
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B: Myslím si že ano, protože mi to sice pořád přijde hrozný, ale už se toho tolik nebojím. Za 

tu dobu se stalo spoustu dalších ohrožujících událostí, tak už je to pro mě mnohem vzdálenější 

hrozba, než dřív.  

T: Děkuji za rozhovor, to byla poslední otázka. 

Rozhovor č. 7 - Aneta 

T: Dneska se budeme bavit o tom, jak jsi vnímala situaci na Ukrajině, jaké to v tobě vyvolávalo pocity. 

Nebude mě ani tolik zajímat politický názor na situaci, ale spíše způsob uvažování o tomto tématu. 

Takže budu ráda, když se mnou během rozhovoru budeš sdílet cokoli tě napadne, protože žádná 

odpověď není špatná. Nejprve by mě zajímalo, jak jsi se o tom tématu poprvé dozvěděla, z jakého to 

bylo zdroje a jaké to v tobě vyvolalo pocity.  

A: Tak ty zdroje byly asi sociální média hlavně. Že na mě furt jako skákalo že se k něčemu jako 

schyluje, už před tou válkou.  

T: Jako třeba na facebooku? 

A: Bylo to na facebooku, když jsem šla na seznam, email, tak přes seznam jsem viděla odkaz na ty 

novinky. V televizi ve zprávách, když si to táta večer zapnul tak jsem to tam slýchala. A to bylo ještě 

před začátkem války. A to, že vypukla válka jsem se dozvěděla ráno ve škole od spolužaček. A pak to 

bylo všude na internetu a ve zprávách a v rádiu. 

T: A jaký jsi z toho měla pocity? 

A: No. Já jsem popravdě nebyla z toho taková jako překvapená, hodně lidí bylo fakt překvapených a 

říkali panebože to jsme fakt nečekali. Ale já jsem popravdě čekala, že k tý válce dojde. Jen jsem si 

řekla „no tak už je to tady“. A všechny nás zamrazilo, bylo to hodně těžký, vlastně emocionálně 

protože je nám to tak blízký. Že vlastně kamarádka tam měla jiný kamarády. To mi vyprávěla. Já jsem 

tam nikoho přímo neznala. Ale vlastně přes člověka jsem tam mohla takhle znát spoustu lidí. Prostě ti 

Ukrajinci jsou nám blízký tak z tohoto důvodu. Ale jinak jsem jako nebyla v školu, jenom na nás 

všechny dolehl takovej splín, byli jsme takoví smutní a zdá se mi, že jsme byli v takovým napětí. 

T: Dalo by se říct, že jsi měla obavy? 

A: Vyloženě jsem neměla obavy jako takový o nás, protože si pořád myslím že jsme v centru Evropy a 

že se nám nic nestane (smích). Ale jakože možná takový lehký obavy že se to Rusko rozpíná a takový 

ty obavy, že se s tím nedá nic dělat, že se proste nemůže zahájit protiútok na Rusko, že je to složitější. 

Takže se mi zdá,  že to Rusko si tak pomalu ukusuje, což už se dělo od toho roku 2016 nebo kdy a že 

ho nikdo nemůže jako brzdit. Takže tohle to je takovej tako nepříjemnej pocit, ale furt tak hodně věřím 

v ten Evropskej systém, že by to nenachali dojít dál, ačkoli ty zkušenosti mluví o opaku.  
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T: Děkuji za odpověď. Pak se chci zeptat, jestli si spontánně vybavuješ nějaké konkrétní události, 

které se staly. 

A: No tak asi vždycky, když bylo třeba bombardování nějakých měst. Ale já si myslím, že jsem se 

docela snažila vyhýbat podrobnostem, že jsem fakt nechtěla slyšet takový ty zprávy „a teďka v nějaký 

vesnici umřely nějaký děti“ a „teďka se vybombardovala nějaká nemocnice“. Nechtěla jsem to vůbec 

slyšet, spíše jsem se tomu docela cíleně vyhýbala. A jenom jsem tak obecně sladovala, jak to jde. 

Takže vlastně takhle konktrétně tolik si nevybavím, ale co třeba sleduju jsou lékaři bez hranic, že jsem 

poslouchala ty příběhy vlastně skrze ty lékaře, to byly takový osobní příběhy například od různých 

starých lidí co například bydleli v místech, kde se hodně válčilo a že ti staří lidé ani nechtěli odejít a že 

jim tam umřeli vnoučata, dcery, synové a oni už ani neměli touhu někam odejít, neviděli v tom smysl 

někam odcházet. Tak to jsou právě takové příběhy lidí, ale konkrétním událostem jsem se právě 

snažila spíš vyhýbat, slyšet co nejmíň. 

T: A když popisuješ tyhle příběhy, dokážeš si vybavit, jako jsi se při tom cítila? 

A: No vždycky je tam takovej ten pocit právě tý blízkosti, kterej je hrozně mrazivej. Že si říkáš, to 

snad není možný, to bych nečekala, že se na té Ukrajině bude dít. No a potom protože u těch lékařů 

bez hranic takhle sleduju hodně zpráv z celého světa, tak právě jsem to zase nebrala jako nic 

výjimečného, teda právě kromě toho že je nám to blízký, tak prostě ty hrozný věci se na světě jako 

dějí, tak to pro mě nebylo nic šokujícího. Když se člověk do něčeho takhle vžije a ještě si to představí, 

protože třeba mám takový jako ponětí, jak to na té Ukrajině vypadá, tak tím více to člověka zasáhne. 

Ale zas tak jsem to nebrala jako výjimečnou situaci, když jsem poslouchala jiné zprávy z jiných zemí. 

T: Chápu. Teď tady mám další otázku, na kterou jsi již částečně dopověděla. Otázka je, jestli jsi se o 

ten vývoj nějak zajímala, ale to jsi říkala, že jsi se spíše vyhýbala těm zprávám. Mohla bys říci proč? 

A: No protože na mě ty zprávy působí psychicky špatně a obecně zprávy nesleduju. Ale právě jako 

někdy přemýšlím nad tím, jestli to jako není špatně, ale na druhou stranu si říkám, že právě ty zprávy 

se skládají z takových menších dílčích příběhů ale ten celek, co se stane ke mně vždycky dojde. Takže 

já když vynechám ty zprávy, co kdy jakým způsobem umřel a jaký útoky se staly, tak ke mně stejně 

jako dojdou věci typu tahle část byla obsazená, že Rusko začalo válku, kdyby Ukrajina byla pod 

správou Ruska tak se to taky dozvím. A říkám si, že ty stěžejné momenty se vždycky od těch lidí 

dozvím a že se nechci zatěžovat těma zprávama a obecně zprávy prostě nesleduju.  

T: Takže tvůj hlavní zdroj informací o té válce jsou kamarádi a lidi v tvým okolí? 

A: Ano. 

T: A důvěřuješ těmto informacím? Je to pro tebe důvěryhodný zdroj? Zpochybňuješ to třeba nějak? 
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A: Já ty lidi jako vždycky vyslechnu, co se stalo, tedy ty, kdo se o tom chtějí bavit. Například když s o 

tom baví můj brácha nebo přítel, tak to jsou zdroje kterým hodně věřím, když mluví o těch případech. 

A když potom mi říkají nějakej svůj názor na tu věc, tak to si poslechnu, nějakej ten jejich názor na tu 

věc. Ale klidně se s nima o tom pobavím, ale když se někde třeba něco stane, tak to je pravda že to 

nezpochybňuju, to co řekne můj brácha. Když třeba řekne, že se stala nějaká věc, tak to vůbec 

nezpochybňuju.  

T: A co se týče těch médií? Ať už seznam, nebo televize, je to pro tebe také relevantní zdroj? Když už 

to někde vidíš, vím že to nesleduješ.  

A: Jo jako já věřím vždycky tý zprávě, věřím, že když tam něco napíšou, tak je to pravda. Ale co si 

myslím, že ty zprávy jsou vždycky vyselektovaný a s určitým pohledem na věc. Takže jako s rezervou, 

nebylo by to, že bych třeba zpochybnila pochod nějaký armády, o který se tam píše. Budu věřit, že se 

to opravdu stalo, ale když potom budou dál rozepisovat tak si myslím, že to bude víc jednostranný. Ale 

vždycky těm událostem věřím, ale potom to citový zabarvení co v tom je nebo ta politická agitovanost 

tak to beru s rezervou. 

T: Další otázku jsme trošku naťukli. Jestli jsi s někým mluvila o té válce a čeho se ty rozhovory týkaly. 

A: Přímo o válce na Ukrajině určitě si vybavím. A počítá se do toho, když se třeba bavíme i o těch 

uprchlících? 

T: Taky. 

A: Jo tak těch rozhovorů jsem měla hodně. Třeba jsem se bavila s lidma, kteří měli u sebe ubytovaný 

ukrajince. A potom další zajímavý rozhovory byly od doktorů, protože těm přišla do nemocnic vlna 

Ukrajinců tak ti na to měli taky takovej různej náhled.  

T: A ještě něco tě napadá kromě těch Ukrajinců?  

A: No třeba si pamatuju jak jsme se bavili o tom, že v tom Rusku je silná propaganda a že spoustu lidí 

v Rusku vůbec netuší co se děje, nemají ty zdroje nebo to mají strašně zbarvený tu situaci. Pamatuju 

si, že jsme se bavili o tom, že nám je těch Rusů hrozně líto. Ty lidi, kteří si vůbec nemůžou vybrat a co 

jsou od toho konfliktu hrozně daleko protože Rusko je obrovský a najednou musí jít zabíjet lidi na 

Ukrajinu.  

T: Děkuji, učinila jsi kvůli situaci na Ukrajině nějaká opatření? Ať už ochranná nebo ve smyslu nějaké 

pomoci? 

A: No vlastně kromě toho že sem tam dobrovolnicím v nemocnici tak tam jsem se nějak setkala 

nepřímo s tou pomocí, že jsem pomáhala těm Ukrajincům přes ten zdravotní systém, ale nebyla to 

cílená pomoc. Kdyby tam přišel Rumun nebo Ukrajinec tak je to jedno. Ale jinak nějaký opatření jsem 

neudělala, jenom o tom člověk začal víc přemýšlet, jako co by kdyby, co bychom udělali kdyby tady 
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byla v Evropě válka, takže jsme o tom přemýšleli s nejbližšíma lidma, ale ne že bychom něco udělali. 

Žádný kupování zbraní nebo tak (smích) 

T: Tak teď ti položím tři otázky, odpověz rozhodně ano, spíše ano, spíše ne, rozhodně ne. Představ si, 

že je únor 2022 a ta válka začala. Představuje pro tebe situace na Ukrajině hrozbu pro ČR? 

A: Tak spíše ano, ta hrozba není jen válečná ale spíš ekonomická.  

T: Hrozba situace na Ukrajině pro Evropskou bezpečnost. Zase si představ že je ten únor 2022. 

A: Spíše ano. 

T: Pro mír ve světě. 

A: Rozhodně ano, Rusko je jedno z hlavních mocností. 

T: Teď se chci zeptat, co jsi si představila pod spojením hrozba situace na Ukrajině pro ČR. 

A: Já totiž optimisticky věřím že ta válečná hrozba nebude, fakt tomu věřím že se tomu nějak zabrání, 

že by třeba NATO zasáhlo. Nemohla bych uvěřit, že bychom tu přímo válčili. Ale to, že se něco změní, 

ten dovoz z Ruska, nějaký styky, že tu máme Ruskou menšinu a jak s nimi můžeme zacházet. A taky 

to, že ta společnost se může radikalizovat, je to velké politické téma takže i to nás ohrožuje.  

T: Teď teda stejná otázka, ale co si představuješ pod hrozbou pro Evropskou bezpečnost? 

A: U té bezpečnosti jsem spíš přemýšlela na principu té studené války, že se vlastně teďka zase otuží 

ta studená válka, jestli se jí tak dá říkat, protože je vlastně už reálná. Ale Rusko by mohlo znamenat i 

ohrožení třeba z hlediska dat, co by mohli uniknout, noví technologie, takže tady z toho hlediska. Že 

by byl nebezpečný třeba pohyb lidí po Evropě to si nemyslím, v tý době jsem myslela, že se téměř 

okamžitě uzavřou ty hranice, takže v tomhle jsem to nebezpečí neviděla. Ale pak nanejvíš že by se ty 

lidi radikalizovali v tý Evropě, že by byli zmanipulovaný nějakýma Ruskýma zprávama přes emaily a 

tak. 

T: A další otázka, co si představíš před tím spojením hrozba pro mír ve světě? 

A: No to si představím tak, že kdykoli Rusko cokoli něco udělá tak je to hrozba pro mír ve světě, 

Rusko je jedno z hlavních světových mocností ve světě, má jaderný a biologický zbraně a má tam 

teďka vůdce, který může být už úplnej blázen.  A zkrátka je to hrozně nestabilní prostředí a jakmile 

Rusko něco udělá tak to může ovlivnit celej svět. Rozpoutat velkou válku.  

T: Nakonec se chci zeptat, jestli si myslíš, že se tvoje uvažování o té válce od začátku války nějak 

změnilo a proč? 

A: Určitě v těch pocitech negativních, protože člověk se trošku otupí tak trochu, už se to ve mě bere, 

že je to jasná věc, už to probíhá pár let tak už to není to napětí a strach a hroznej smutek jako ze 
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začátku, takže to se otupilo a jinak třeba politicky se to jako nezměnilo, možná jsem jako 

informovanější. Ale nevím jestli jsem postoupila nějak víc pravdě nebo na mě lítá víc nějakých 

informací o tom, jaký to bylo před tím na tý hranici, jestli tam opravdu byli tak strašní ukrajinští 

radikálové jak se třeba říká. Ale to jsou přesně informace, o kterých nevím, jestli je to pravda nebo ne. 

Ale co je zajímavý je, že jsem právě potkala tolik lidí, kteří byli proruský, a to mně hodně překvapilo. 

A zjistila jsem, že to všichni nevidí tak černobíle v Evropě, nebo jako jo ale na druhou stranu (smích).  

Tak to bylo velký zjištění.  

T: A co se týče té hrozby? Snížilo se to? 

A: No jako pocitově se to otupilo. Ta hrozba tu pořád je, ale už jí nevnímám.  

Rozhovor č. 8 - Jaroslav 

T: Dneska se budeme bavit o tom, jak jsi vnímal situaci na Ukrajině. Nebude mě zajímat tolik 

názor na situaci, ale spíše způsob uvažování o tomto tématu, takže budu ráda, když se mnou 

budeš sdílet vše, co tě napadne. Nejprve by mě zajímalo, jestli si vybavuješ, jak jsi se o 

tomhle tématu poprvé dozvěděl, z jakého to bylo zdroje a jaké to v tobě vyvolalo pocity.  

J: No tak to jsem se dozvěděl v rozhlase. A bylo to šokující, protože je to poměrně blízko naší 

republiky, takže člověk má strach, co z toho bude žejo. No a strašně jsem litoval těch lidí, 

bylo to prostě nečekaný, náhlý, i když oni si to tam už připravovali. Ale pro nás to bylo 

šokující no. 

T: A kromě toho šoku, vyvolávalo to v tobě nějaké jiné pocity? 

J: Kromě šoku. No tak ten šok je nejdůležitější ale pocity takový strachu, že vznikne válka.  

T: Chápu. Vybavuješ si spontánně nějaký události, které se staly? 

J: Jako tam? 

T: Ano, tam, jestli ti něco utkvělo v hlavě.  

J: No utkvělo mi hlavně bombardování těch civilistů. 

T: Na tom začátku války? 

J: No, na tom začátku.  

T: A to v tobě vyvolávalo jaké pocity? 
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J: No to víš že pocity hrozný, protože si člověk umí představit, co to ta válka je. Když tady 

byla ta okupace, Ruská žejo, tak pro nás taky bylo docela šokující, ale válka to je zase něco 

jinýho. Tady byla okupace, tam je válka už z toho. A vlastně je to největší událost v tomhle 

tom století. Kromě tý druhý světový války tak to je něco podobnýho.  

T: Hmm… Tak další otázka je, jestli jsi se o ten vývoj situace na Ukrajině nějak zajímal, 

případně proč? 

J: Zajímal jsem se z počátku, jak to tam probíhá, protože jsem věřila, že to nebude dlouho 

trvat, že to bude rychlý. Ale když už to dlouho trvalo tak člověk sledoval, jako ty ztráty jejich 

všechno, teďka to stěhování těch Uprchlíků žejo, tak to jsem jako sledovala a no a co jsi se 

ještě ptala no.  

T: Asi jsi mi odpověděl na tu otázku. Dála se chci zeptat, když jsi to sledoval, z jakých to bylo 

zdrojů, kde nejčastěji? 

J: No nejčastěji, já poslouchám skoro celej den rozhlas, takže z rozhlasu. Něco jsem sledovala 

na televizi no, ale nemám ráda ty záběry, takže moc jako tu televizi už teďka vůbec to 

nesleduju tu televizi.  

T: Takže v rozhlase jsi to sledoval, ale v televizi už jsi se tomu vyhýbal? 

J: No tak ze začátku ne, protože mě zajímalo jak to vypadá, co se tam děje. No ze začátku 

jsem se ještě na to dívala. 

T: A v té televizi, vybavuješ si, jestli to byla jednička, nova, prima, nebo kde to tak normálně 

sleduješ? 

J: Na jedničce. 

T: A když to posloucháš na té jedničce nebo v rozhlase, věříš tomu, co tam říkají? Je to pro 

tebe věrohodný zdroj? 

J: Já tomu důvěřuju. 

T: Tak další otázka. Mluvil jsi s někým o válce na Ukrajině a čeho se případně ten rozhovor 

týkal? 

J: Mám kolem sebe lidi, který nesouhlasej s těm uprchlíkama. A myslím si, že hodně lidí 

okolo jsou jako proti tý Ukrajině, že zbytečně do nich strkáme peníze na zbrojení a tak a jsou 

takový negativní vůči tomu. Ale já se domnívám, že teda je potřeba jim pomáhat. 
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T: A tohle jsem řešil s kým? 

J: S kamarádama mýho věku. Nemám to s kým probírat, protože žiju sám. Akorát ti kamarádi. 

T: A kromě těch Ukrajinců, vybavuješ si nějaký jiný téma, který jste řešili v souvislosti s tou 

válkou? Na tom začítku? 

J: No tak samozřejmě maj taky takovej ten pohled že litujou ty lidi, že tam přišlo hodně lidí o 

život. A hlavně prostě civilisti, o tom jsme se bavili. Ale jako už dneska se to soustřeďuje na 

ty uprchlíky, hodně lidí jako má na to jako divnej náhled, že tady mají skoro všechno za 

darmo a že se neumí chovat a tak dále. Ale prostě si neumí vybavit, že když by se to stalo 

nám, tak… 

T: Tak, další otázka je, jestli jsi kvůli situaci na Ukrajině učinil nějaké opatření. Ať už 

ochranné nebo ve smyslu pomoci. 

J: To jsem neučinil, ne. Neměl jsem ani příležitost, nikdo mi nenabídl třeba odevzdat nějaký 

peníze, věci, nebo tak. 

T: Nyní se zeptám na tři otázky a odpověz mi na ně prosím rozhodně ano/spíše ano/spíše 

ne/rozhodně ne. Představ si, že je únor 2022 a ty jsi se o té válce dozvěděl. Představuje pro 

tebe situace na Ukrajině hrozbu pro ČR? 

J: Ano. 

T: Rozhodně ano nebo spíše? 

J: Rozhodně ano.  

T: Představuje pro tebe situace na Ukrajině hrozbu pro Evropskou bezpečnost? 

J: Myslím… že.. ano. 

T: Takže spíše ano nebo rozhodně ano? 

J: Spíše ano. 

T: Představuje pro tebe situace na Ukrajině hrozbu pro mír ve světě? 

J: spíše ano. 

T: A teď když jsem řekla tyto spojení, tak se chci zeptat, co si představuješ nejdříve pod tím 

pojmem hrozba situace na Ukrajině pro ČR? 
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J: Kdyby Rusko dosáhlo teda úspěchu na tý Ukrajině, tak si myslím že by Rusko jako 

postupovalo dál k nám na západ. Tak to vidím jako hrozbu. 

T: Chápu, a pro Evropskou bezpečnost? 

J: Pro evropskou bezpečnost. No tak to je to samý, protože by se přidávali další státy, že by 

byly jako v nebezpečí žejo. 

T: A napadá tě ještě něco mimo toho významu vojenského konfliktu? 

J: Teďka nevím co mám odpovědět. 

T: No že tu hrozbu můžeš vnímat tak, že se tu válčí, ale i jinak, tak napadá tě něco, nebo je to 

pro tebe jen ten vojenskej konflikt? 

J: První co mi naskočí je válka, ale pak už jsou ty důsledky no, tak to už jsem tak do toho 

nešel do hloubky. 

T: Chápu. A pak tedy spojení hrozba pro mír ve světě. 

J: No myslím si samozřejmě, že Amerika by se do toho dala, čili to by bylo světový.  

T: Takže další světová válka? 

J: Ano. 

T: A pak tady mám poslední otázku. Myslíš si, že se tvoje uvažování o válce od začátku tý 

války nějak změnilo a proč? 

J: No myslím si, že se změnilo, protože to trvá už ty dva roky a mám pocit, že to nikam 

nevede, proto to tolik nesleduju, nechávám to, ať to nějak dopadne. 

T: Chápu. A ve smyslu těch obav? 

J: No nějak jak už to nesleduju tolik, tak vlastně ani tolik nevím, moc už nad tím tolik 

nepřemýšlím. 

T: Chápu. Tak to by bylo všechno, děkuju za rozhovor.  

 

Rozhovor č. 9 - Gabriela 

T: Dneska se teda budeme bavit o tom, jak jsi vnímala situaci na Ukrajině a jaký to v tobě vyvolávalo 

pocity, nebo ode mě ani tolik zajímat nějakej politickej názor, ale spíš způsob uvažování o tomhle 
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tématu. Takže budu ráda, když si nebudeš dělat takové tě. Během rozhovoru napadne 0 odpověď není 

špatná. V postupně ti položím několik otázek a snaž se být prosím co nejkonkrétnější, a hlavně mě 

zajímá proč máš nějakej takovej názor spíš než jaký ten názor je, takže prosím, a co nejdelší odpověď 

1 otázka teda nejprve by mě zajímalo, jestli si vybavuješ jak ses o tématu války na Ukrajině poprvé 

dozvěděla, z jakého to bylo zdroje a jaký to v tobě vyvolalo pocity. 

 

G: Myslím si, že nejvíc jsem se dozvěděla od známých a přátel, o tý o této situaci vyvolalo pocity, že 

je to velkej průšvih, protože válka ve světě. Vyvolalo to pocity soucitu s těmi lidmi, kteří tam bojují. 

Vyvolalo to pocity strachu, co se bude dít dál. 

T: A tak ještě z nějakého jiného zdroje, než teda od těch přátel. Jestli si vybavuješ. 

G: Tak o té, jako když bysme řekli ten první podnět, tak to bylo od přátel a pak samozřejmě nějaký 

informace z internetu, jako jakmile člověk se dozví takovouhle to tak, když chce vidět víc, tak spíš z 

internetu. 

T: Pak další otázka je jestli si vybavuješ spontánně nějaký konkrétní události? Co se tam v průběhu tý 

války staly od začátku toho 02-2020 20 to začalo až do teď. Je to něco jako spontánně vybavuje v 

hlavě? 

G: Ne v konkrétní ne. 

T: Zajímala ses mě, jak o ten vývoj situace na Ukrajině? 

G: Ne. 

T: Ne ani ze začátku, ani potom? 

T: A proč? 

G: Spíš z ochrany své osoby, protože je to těch stresovejch situací moc a nechtěla jsem zatěžovat svoji 

osobu dalšími stresovými situacemi, které se kterými nic nemůžu udělat. 

 

T: Rozumím. A když už se nějak o tom tématu dozvěděla? Tak to bylo, bylo z nějakých, teda médií? 

Ty si říkala z toho internetu? 

G: Konkrétně ti jako neřeknu asi televize jako nebo televize tam byla zahrnutá taky internet toho, ale 

jako nic nic konkrétního ti neřeknu. Asi jako jsem se párkrát podívala na zprávy, ale to je tak celý no. 

 

T: Takže by se dalo říct, že z toho nějak nevyhledávala ty informace a ale občas na to někdy takhle 

narazila. 
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Z: Ano. 

T: A když už si o tom někde slyšela, tak důvěřovala si tý informaci. 

G: Ne. 

T: A proč? 

G: Protože si myslím, že média, že není, to nejsou pro mě média věrohodným zdrojem. Když už to 

byla informace, tak mě víc zajímala vlastní zkušenost nějakejch lidí, který se třeba přijeli s tím potom 

v pozdější době tak, který přijel z tý Ukrajiny, a tak jako osobní zkušenost než informace, nebo 

nevěřím úplně informacím z médií. 

T: Obecně jako ze všech médií? 

G: Obecně jako ze všech médií. 

T: A další otázka, kterou už jsme teda trošku načali, jestli si teda o tý situaci války na Ukrajině s 

někým mluvila a čeho to ten rozhovor týkal? 

G: Spíš se to týkalo přistěhovalců formou jakoby formálně jejich pomoci, to znamená, jak by se jim 

dalo pomoct. Práci se o tom mluvilo v abysme nemohli jako přijmout jako brigádníky někoho, ale to 

bylo v počátku vlastně toho, když sem začali najíždět. Zrovna tak kamarádka, která dělá v neziskovce, 

tak začala dělat jako pro pro ukrajinské děti a podobně. Když v tomhle duchu. 

T: A ve smyslu třeba nějakých obav, nebo tak tak to se o tom s někým bavila, že byste říkala, že to 

třeba bojíte, že začne tady válka nebo něco takovýho? 

G: To bylo zpočátku, to asi ano. Ale to asi ano. V rámci přátel se to jen toto téma diskutovalo, ale 

nějak jsem to hlouběji neprobírala, protože to nikdo nic nevěděl v podstatě, jak to může, nebo to byly 

dohady, nebo konspirace. Spíš než že by to bylo jako podložený, nějakýma faktama jo. 

T: Dobře, chápu.  

T: Další otázka je, jestli si kvůli tý situaci na Ukrajině učinila nějaká ochranná opatření, nebo nějaká, 

teda opatření ve smyslu pomoci někomu. Jako sama sebe jestli jsi se nějak připravovala, chránila, nebo 

pomáhala někomu. 

G: Ne. 

 

T: Tak teď ti položím 3 otázky a odpověď mi na ně, prosím rozhodně ano, spíše ano, spíše ne, 

rozhodně ne tady ty 4 možnosti odpovědí představ si, že je, že je teďkon začátek tý války ten 02-2022 

a teď se to o té válce dozvěděla a moje otázka zní, představuje pro tebe situaci na Ukrajině hrozbu pro 

českou republiku?  
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G: Ano. Rozhodně ano. 

T: Další otázka je ta představuje pro tebe situace na Ukrajině hrozbu pro evropskou bezpečnost? 

 

G: Rozhodně ano. 

 

T: a představuje pro tebe situace na Ukrajině hrozbu pro mír ve světě? 

 

G: Spíše ano, nebo co tam měla tu prostřední? 

T: Spíše ano. Hmm. 

 

G: Teď se na to doptám, když jsem zmínila tady ty 3 pojmy, tak nejdřív teda hrozba situace pro českou 

republiku. Co si pod tím představila? 

G: Jo, že by ta válka mohla přesáhnout až do české republiky. 

T: Jak kdybyste tady prostě válčilo? A nic jinýho než tohle tě nenapadá?  

G: Samozřejmě jako ekonomické dopady na českou republiku. 

T: Dobře a pro evropskou bezpečnost. 

G: Tam spíš ty eko..no bezpečnost. Tam spíš jakoby tak, protože je to propojený. Jsme v evropský unii, 

tak se to hodně shoduje s tou českou republikou, nebo to bude podobné jako v podstatě, ale tam se spíš 

myslím, že jde o tu ekonomickou stránku věci, než o tu obecnou bezpečnost jako takovou. Ale 

samozřejmě, že si myslím, že i vůbec předtím, protože to všechno propojený, no to politicky. 

T: A pak mám tady teda jo ještě teda pro hrozba pro mír ve světě. Jestli se to tím představíš? 

G: Tam je to už takový jako vzdálený. Co se týká světa, tak spíš si myslím, že to je více méně, jak je to 

propojený no. Jak je propojený svět jako s dodávkami čehokoliv, tak spíš tady z těch politickejch 

důvodů, než jakoby přímá hrozba války. 

 

T: Jo chápu. A pak mám tady poslední otázku, jestli si myslíš, že se tvoje uvažování o tý válce na 

Ukrajině od začátku tý války nějak změnilo? A proč případně? 

 

G: Myslím si, že se změnil ten prvotní strach z toho, co se bude dít, protože teďkon už to trvá dlouho a 

vlastně to to tak nějak jako nemělo. Až takový dopady na českou republiku, tak nebo mělo, ale ne tak 
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závažný, nebo tak přímý dopady, tak bych to nazvala. Takže protože to trvá dlouho a k nám toto zatím 

jako nedostává jako přímá válka nebo něco takovýho. 

 

T: Chápu tak děkuji. 

G: Možná vám vytknou satelity. Jak děláme s těma satelitama, tak možná to no (smích). 

Rozhovor č. 10 – Zdenek 

T: Takže budeme se bavit o tom, jak jsi vnímal situaci války na Ukrajině a jak jí to v tobě vyvolávalo 

pocity. Nebude mě ani tolik zajímat názor na tu situaci, ale v spíš jako způsob uvažování o tom tématu. 

Takže budu ráda, když se mnou budeš dělat cokoliv, co tě napadne. Žádná odpověď není špatná. 

Položím ti postupně několik otázek a poprosím tě, aby se snažil být co nejkonkrétnější a hlavně jako 

vysvětlovat, proč.Prosím to co nejobsáhlejší odpověď, pokud to půjde. 

 

Z: Aha, takže ty mě můžeš korigovat?  

T: Jo já tě nechám odpovědět a pak si kdyžtak doptám, ale jako úplně do toho nebudu nějak jako 

zasahovat, abych tě nějak neovlivnila. Jenom se kdyžtak doptám. 

Z: Jasně. 

Z: Takže první otázka je jestli si vybavuješ a jak ses o tom tématu války na Ukrajině poprvé dozvěděl, 

z jakého to bylo zdroje a jaký to v tobě vyvolalo pocity. 

J: OK. Tak to jsem se dozvěděl poprvé, když jsem byl v Kolumbii. Protože to podle mě nějak začalo 

v prvních měsících roku. A teď nevím, jestli to bylo 21, jestli nepletu. 

 

T: No 22 no. 

 

J: 22 to bylo. 

 

Z: No a počkej to nebyla Kolumbie? To bylo teda Mexiko? Aha, protože to bylo o rok dýl, takže to 

jsem byl, to jsem byl na cestách a dozvěděl jsem se to někde tam, že vlastně mi to řekli kamarádi, 

protože sledovali nějaký zprávy, který já jsem tam vlastně ani nijak nestudoval. A najednou. Protože to 

už bylo nějak, že se to jako chystá, že jo? Že už to bylo nějak jako takový divoký a najednou oni říkali, 

že už to jako. Že už to teda jako je. No takže. To bylo. A byl jsem z toho docela špatnej, teda. Chvilku 

jsme to tam i rozebírali jako vlastně těm jsme vysvětlovali těm místním, že vlastně my bydlíme vedle 
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úplně a že oni z toho byli taky jako. Tam vyřízený a my jsme říkali, natož ještě, že my jsme jako 

sousedi vlastně téměř že jo. A já jsem to měl ještě spojený s jdnou věcí, protože jsem se to dozvěděl 

takhle jako z dálky a nebyl jsem vlastně u počítače. Nemohl jsem nic dělat, tak já jsem měl 

nainvestováno do nějakejch akcí už jsem tušil, že to bude jako docela problém a pak, když jsem přijel 

domů, tak jsem zjistil, že jsem asi jako hodně hodně v mínusu. 

T Aha. 

Z: Pak jsem se na to asi rok teda nekouk, že jsem se jako třeba nenalogoval od tý doby do toho 

přehledu těch financí. Měl jsem to spojený i tímhle donedávna. Vlastně ještě se mi to nevyrovnalo ta. 

Ztráta. 

T: Takže v tu chvíli tě hlavně nejvíc napadly tyhle osobní ekonomické důvody. 

Z: Ne to ne, to vůbec. To říkám teďka jako vedlejší. 

T: Hmm. Takže spíš nějakej ten šok? 

Z: Prvně byl šok a byl takovej nepříjemnej samozřejmě pocit a strach a nějaká jako úzkost prostě. Jako 

co bude a kam se to dál, jako jako jak rychle to bude nějak eskalovat a...Taková bezmoc i tohle že 

někde vlastně, že to člověk nic takového nemůže ovlivnit vlastně a tak dále. Takže spíš takovýhle jako 

nepříjemný pocity. Který se mě i nějakou dobu drželi a pak já jsem si cíleně musel dávat jako detox od 

zpráv. Dělal jsem to od covidu, abych Nežil každej den v nějakejch úzkostech,co se děje. 

T: Jo, k tomu se pak ještě dostanu takhle děkuji za odpověď. Položím teda další otázku, jestli si 

vybavuješ spontánně nějaký konkrétní události, co se staly a jestli se ještě vybavuješ, kde, odkud jsi se 

o těchto událostech, případně dozvěděl a taky jaký jste z toho měl pocity. Nějaký konkrétní, jako 

obrázky nebo události. Situace, kdy to tam staly, jestli jako spontánní, máš něco takhle v paměti? 

Z: No tak jako teď jak jsi to řekla tak asi. To je z tý doby, kdy jsem to sledoval. Ještě tak to jsem 

sledoval. To byl tenkrát takovej ten první útok jak útočili snad i ten Kyjev.  

Tydlecty záběry pak nějaký samozřejmě takový ty drastický jako lidí jo s tím vesnic a tak dále jako. 

Tak to tak to působí asi na každého. Fakt mě to na mě působilo zle. 

T: Hmm. 

Z: Ale teď asi víc to prostě. Já tak od tý doby je to. Asi pořád skoro samý, když člověk chce, tak vidím 

vlastně ty věci úplně stejně. Jak se sami vybavili tenkrát. No a já jsem si. 

Já jsem pořád byl trošku optimista v tom, že si myslel, že se to jakoby vyřeší, že jako nevím, teď 

nechci vůbec říkat, jakým způsobem, ale jako ne. Nečekal jsem teda tohle. Že to bude takhle na dlouho 

já to myslel, jsem si, že to bude nějaká akce, která, která se nějak jako vyvbí. Prostě nějak se to jako 

jinak, s nějak bude posouvat jako to, že to bude takhle. To. vůbec to nebylo jakoby ve mně ve mně 

uvnitř bylo to, že to jako. Nebude takovýhle divný, takovýhle jako zase takový to to mě překvapuje. 
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T :Hmm. 

Z: No, takže ještě se vracím k tomu. Nevím, jestli jsem ti odpověděl no.  

T: No ptala jsem se na ty konkrétní události, takže vlastně chápu jako hlavně na začátku tý války.. 

Z: No ty vesnice a ty ty zničená technika a všechny možný. Prostě ty města, že jo, ty domy prostě a tak 

dále, a tak taková ta hrůza války, no. 

T. Chápu. Tak další otázka, na kterou jsme už částečně odpověděl, je, jestli si se o ten vývoj situace na 

Ukrajině nějak zajímal a případně proč. 

Z: Jo tak ze začátku, když jsem. Byl chycenej trochu v těch zprávách, tak jsem si to pořád jakoby četl 

ten vývoj a právě jsem jako čekal, že se to nějak. Prostě vybvrí, že se to někam bude jako posouvat. 

No a vlastně. A prostě mě to tak jako chytlo, protože si myslím, že vlastně tenhle typ zpráv je i svým 

způsobem návykovej, že jo, vlastně to tak je i dělaný takovým, vlastně šokovým způsobem.  Že jsou 

tam ty impulzy, pak aniž by si to uvědomoval, tak vlastně jako si tam pro ně chodí jako do těch zpráv.  

T: Hmm. 

Z: Takže já se potom uvědomil v nějakejch souvislostech nějakejch těžkostí jako životě, že.  Když 

člověk podprahově ještě vlastně řeší do toho todle. Takovýhle témata, takže si to hrozně zhoršuje jako 

ta kvalita jako kvalita jako života. A prostě z toho potřebujou odstřihnout, takže. Takže to je vlastně 

měla i tenhlecten vliv třeba pozitivní, že vlastně ten nenutí jelo mě vlastně nová jako takový velký 

téma. Jaký byl covid těsně před tím, tak mě to donutilo. Vlastně takhle se zamyslet jako nad tím, jak 

člověk žije a že vlastně pořád tady svobodnej v tom, co si k sobě pouští. Samozřejmě že se to vždycky 

nějak dostane nějakou formou jako to nejde, nějakou formou odstřihnout úplně, ale. Ale dá se hodně 

jako to vyčistit, že člověk se zbaví aspoň takový tý úzkosti a nějakýho strachu, kterej to vlastně 

způsobuje. To koukání na ty zprávy asi obrázky, protože prostě ty války to máme geneticky v sobě 

všichni, protože to prostě zažívala ta civilizace permanentně, že jo? Takže tahle struna, když se jako na 

ní hraje, tak to samozřejmě funguje jako si troufám říct. 

 

T: Děkuju. Pak se chci dál zeptat, jestli když si v začátku nějak ten vývoj sledoval, tak v jejich to bylo 

zdrojů. A proč? A případně jestli si tady tomu zdroji důvěřoval? 

 

Z: Já na ty zdroje mám teda takovej nějakej svůj svůj názor. Právě to je celá taková problematika jako 

zdrojů. Kdy dneska? Asi je to těžký a budete čím dál tím těžší, aby vlastně bylo něco jako 

důvěryhodný-  Já jsem se díval, a když jsem se díval na zprávy, a když se na ně někdy jako teď jsem se 

díval na českej rozhlas, zpravodajství, protože to mi přišlo ještě nějak tak, jako je subjektivně 

důvěryhodný ani nevím, proč nějak pocitově.  Nebo se mi zdá, že i lidi, který tam pracujou, že ještě je 
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to taková docela kvalitní instituce, jinak jako těžko věřit ničemu. No už jako zprávám někde jako nic 

moc nevěřím. No takže ten českej rozhlas používal a samozřejmě občas televizi, když někde běží, tak 

se tomu člověk nevyhne i někde v čekárnách. I když teďka se snažím odfiltrovat to nějak no, ale. 

T: Hmm. 

Z: Takže to takže takhle ty zdroje. Ale jakože bych se snažil nějak ověřovat, to ne, to prostě beru jako 

takhle že to je no. A samozřejmě se dostanete třeba věcí k lidem, vlastně ještě přes známí. To si člověk 

ani neuvědomuje, že to je taky nějakej zdroj. 

 

T: No tak k tomu k tomu směřuje moje další otázka, jestli si o tom s někým mluvil a nějak s někým 

řešil a čeho se ten rozhovor týkal? 

Z: Ty jo no tak s tím, že mě to zastihlo na těch cestách, tak tam já jsem cestoval s kamarádem, takže 

jsme to řešili hned s ním. V tom Mexiku a prostě jsme to tak nějak jako rozebírali, jsme to oba 

vystrašený jako z toho, co bude, nebude vlastně hned řešil jako podpory jo, krajinu a tak dále to prošlo 

taky takovým stádiem do takovýho toho hurá, že je budeme všichni podporovat, až pak do nějaký 

podezření, co to vlastně obnáší, když je to tahle neřízený.  

 

T: Hmm 

 

Z: Takže. Tam jsme to jako rozebírali jinak teď jak to prošlo nějakejma těma vlnama. Jak to celkově to 

vnímání tady toho, tak to nevyhledávám nějak jako vůbec aktivně a úplně minimálně se mi to stává, že 

by to někdo jako řešil, že bych byl nějak natahovaný do nějakejch těch jako nějakých diskuzí o tom 

byť, jako když mluvil současně v současný době. 

 

T: A další. Otázka je, jestli si kvůli tý situaci na Ukrajině učinil nějaká ochranná opatření a nebo nějaká 

opatření ve smyslu pomoci někomu? 

 

Z: No na novej rok, když jsem byl na Madeiře vlastně, kam jsem odletěl sám, tak jsem, když jsi říkal, 

že tam mě to napadlo, jako to je takový přesnej ostrov vlastně de facto Evropa vystrčená tam vedle 

Afriky, tak jsem si říkal jenom z týhletý souvislosti. Že kdyby se cokoliv dělo, že je to vlastně docela 

zajímavý místo jako takový útočiště, takže to mě napadlo jako nějak, když jsem byl tam, ale jinak 

jsem někde půjčil takovým nepátral. A co se týče pomoci, tak já jsem jakoby pomáhal, když tak 

nepřímo v rámci nějakejch projektů, kde se jako něco podporovalo. Já sám jsem aktivně si 

nepamatuju, že bych teda posílal někam peníze. Pomáhala jsem kamarádce, ta tady dělala nějaký 
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nadační věci, tak já pro ní občas něco přivezu odvezu. Tak to jsem jako dělal, ale jinak jako. Já mám 

na to pomoct nějaké takovej názor, svůj no ale tak. Takže. 

T: Dobře, díky, to mi stačí.  

 

T: A tak pak mám tady, položím ti teď 3 otázky a představ si, že je začátek v tý války na Ukrajině ten 

02-2022 a teď se o tom tématu dozvěděli tu čerstvý téma. A položím ti otázku. Vyjádři se na škále od 1 

do 4. Rozhodně ano, spíše ano, spíše ne, rozhodně ne. Tak tyhle 4 možnosti odpovědí a první otázka 

je, jestli pro tebe situace na Ukrajině představuje hrozbu pro českou republiku? 

 

Z: Jo to já bych řekl, že ano. 

T: Takže rozhodně ano, nebo spíše ano? 

Z: Já bych řekl rozhodně ano. Určitě. Konflikt v Evropě je pro nás, nebo se týká všech jako pro 

všechny země. To je podle mě hrozba... 

T: Zatím to položím jenom takhle jako kvantitativně a pak se na to ještě doptám. Druhá otázka 

představuje pro tebe situace na Ukrajině hrozbu pro evropskou bezpečnost? 

 

Z: Rozhodně ano. 

 

T: A poslední otázka představuje pro tebe situace na Ukrajině drogba hrozbu pro mír ve světě? 

Z: No to bych řekl něco mezi, takže spíše ano.  

 

T: A teďkon na to navážu, když jsem teda zmínila tu hrozbu situaci na Ukrajině pro českou republiku, 

tak co si pod tím představíš? 

Z: Představil jsem si to na nějaký globálnější úrovni než úrovni jako jako osobní, jako mě jako osoby, 

ale jako jako země státu, politiky, diplomacie a jako mezinárodních vztahů, prostě a bezpečnosti, teda 

jako na té úrovni třeba státu tak jak hodně.  Představuji si to určitě jako na všech úrovních, protože ta 

válečná je vyústěním naší nějakejch jakoby věcí že jo, to je vždycky nějaký vrchol ledovce, ale ten 

ledovec nějak jakoby roste, nebo nějak jako pracuje a todlecto. Co pracuje všechno okolo, tak určitě 

jakoby může vždycky vyústit jak v nějakej konflikt, protože tam je prostě samozřejmě člověk, jako 

neví. Nebo respektive ta historie ukázala co je možný všechno. 
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T: A pak teda teď jakoby jsem se ptala jakože na tu hrozbu pro českou republiku a teďkon ještě jakoby 

obecně hrozbu pro pro evropskou bezpečnost. Vlastně jakoby je to pro tebe jako podobný. 

Z: Jo určitě. 

 

T: Jo a hrozba pro mír ve světě, co si pod tím představíš? 

Z: To si představím, jak to ovlivňuje takové ty nitky? Vlastně to podhoubí, ze kterého, ze kterýho 

potom potenciálního vznikají konflikty, kdy prostě určitý režimy a nestabilní země vždycky zvažuju 

nějakou...Takový ty strany, který, který nemají daleko jakoby ke zbraním, tady vždycky zvaražijou, co 

jako nemůžou.  Kam až můžou zajít věci, můžou prostě jít do nějakého konfliktu, nebo ne? Tak dneska 

podle mě je to všechno tady těmahle že těmhle velkým konfliktem, tak je to všechno se dnes odsouvá 

to těžiště úplně jako někam, kam jako nechtěj jako normální lidi. A jakoby mnohem víc stavá reálný 

jako celá řada dalších konfliktů, který se můžou pak třeba nějak spojovat, protože se různě jako na 

příčinu to podporuje teďka. 

T: Hmm 

Z: Tyhlecty různý nebezpečný země jde vidět, že jo, když je třeba Irán, ten podporuje Rusko a 

podobně, tak to jsou jakoby tendence. A vlastně nějaký jako precedentní příklady pro tyhlecty našem 

pohledu, třeba zlý jako v uvozovkách režimy, kdy potom oni prostě bez problémů jako najmou jako 

použijou to tu sílu a tak dále jo. Takže, takže v tomhle smyslu toho určitě hrozba je, protože. Vlastně 

to, co dřív bylo nemyslitelný, tak dneska najednou je standardem, a to není nikdy dobrej trend a. 

Tak tady je vidět ten trend, jako jak se rozhořívá i ty konflikty, který dlouhou dobu byly takový jako 

latentní a sem tam se tam něco událo, tak se najednou jakoby rozhořívá do válek, že jo.  Viz Izrael a 

tak dále. 

T: Děkuji a poslední otázka je, jestli si myslíš, že se tvoje uvažování o válce na Ukrajině od toho 02-

2022 nějak změnilo? A proč? 

Z: Asi se změnilo tady v těch věcech, co teď říkám.  Že jsem si je vlastně jako víc a víc uvědomoval. 

Taky že se to mění vlastně celým světě. Ta situace v Evropě taky vidět. Ty země jako teďka typicky 

Slovensko, že jo? Co se děje v těch zemích? Jak toho rusko má obrovskou sílu? A ty prsty opravdu 

jako dokáže strkat kde kam. Takže člověk jako vidí čím dál tím víc důkazů, když chce samozřejmě 

některý lidi pořád chtěj bejt na tý straně toho toho Ruska. Err z nějakejch důvodů. A takže to se to se 

mění, protože jsou vidět nějaký ty příklady.  

 

Z: No a taky, takže to se změnilo. V tom že to podporuje, víc ten názor, kterej jsem měl. A pak taky, se 
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i mění třeba otázka pomoci no v tom, jak se jak se pojímá ta pomoc. Tak za mě taky to není jako úplně 

dobrý.  

T: A ještě se chci doptat teda z hlediska nějakýho jako pocitu ohrožení. To narostlo ta tvoje vnímaná 

hrozba? 

 

Z: Jo no to bych řekl, že jo. Spíš spíše jo. A ještě bych teda řekl, protože si myslím, že. Ta pomoc by 

měla bejt. Nějaká smysluplnější než hodiny rizena přes tu politiku a pak přes nějaký ultra podivný 

prostě strany lidí a takový ty úplně otevřené náruče bez pravidel. To, co jsme tady předvedli, tak 

potom jako tady je hodně vidět v Praze. Já já to teda vidím. Já občas jezdím tramvají a metrem do 

centra.  A není to úplně pro mě příjemný prostředí, který teda jako vidím. Myslím si, že tohle není 

úplně ani jako způsob, kterej vlastně jako pomáhá tý věci jako jo, takže tady se. V uvozovkách 

staráme. O docela velkou část lidí, který žijou způsobem života až 40 let výnos jako nazpátek tady 

jako okolo revoluci, jakože najednou se tady. Dostáváme úplně někam jinam a prostě to nezvládáme, 

tak samozřejmě ten my na tom nejsme vůbec jako zavedený najednou na tyhlety lidi, který tady jsou. 

Já neříkám, že že to jsou všichni, ale. Hodně velká část jo a je to daný, prostě tím, že se jim to prostě 

umožňuje a. Se ne že tady prostě neumíme vyžadovat Evropě. Asi to je obecně, že jo v Německu, 

Francii, tam to je stejný s arabama a tak dále. Tady prostě nejsme stav působní nastavovat hranice. No, 

takže i podle toho jako jsem teďka takovej rezervovanej třeba k těm lidem to nevíme asi ne vlastně ne 

není ale vůči tý válce, jako to nemění jako nic na tom. V tomto stanovisku, že jako samozřejmě 

vnímám, že není by nebylo dobrý jako nepodporovat, řekněme. Tu část jako tý Evropy nebo nějaký 

ten integrity evropský.  

 

T: Tak to byla poslední otázka moc děkuji za rozhovor a vypnu vypnu nahrávání. 
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Mezitematické matice kvalitativní části 

Hrozba 

# Pseudony

m 

Hrozba  
(začátek 

války) 
Hrozba (začátek války) - proč Hrozba  

(nyní) Hrozba (nyní) - proč  

1 Marek ANO 

Byl u moci Zeman takže dobré vztahy s 

Ruskem, takže by na nás necílili. Ale pro 

evropskou bezpečnost to byla hrozba, 

protože když by Rusové útočili dál, 

musely by zasahovat ostatní státy NATO 

(a myslí si, že by mohli zaútočit na 

Baltské státy). Pro mír ve světě je to to 

samé, protože by byla třetí světová.  NE Už o tom tolik neslyší. 

2 Stanislav ANO 

Osobně strach neměl, vnímá to jako cizí 

konflikt, v případě našeho ohrožení by 

státy NATO zasáhli. Pro Evropskou 

bezpečnost to hrozba je, Evropa musí 

být na špičkách a vojáci se musí 

připravovat. Pro světovou mír se obává, 

že může tato situace představovat 

hrozbu, když se do konfliktu vloží další 

strana  NE "Zapomněl na to." 

3 Jitka NE 

Myslí si, že se nás to moc netýká a že u 

nás by  válka nezačala. Pro Evropu je to 

stejné, protože státy jsou součástí 

NATO. Na světě navíc probíhá mnoho 

dalších konfliktů a mír ve světě je tudíž 

absurdní spojení.  ANO 

Snaží se pochopit 

složitost situace a 

vzdělává se skrz 

podcasty, pochytila, že 

se v médiích častěji 

mluví o branné 

povinnosti. 

4 Pavla NE 

Hrozba pro ČR je spíše ekonomická 

kvůli Ukrajincům, což převyšuje ostatní 

emoce. O celospolečenské dění se 

nezajímá a nijak to příliš nevnímá, tudíž 

nepřemýšlí nad důsledky pro Evropu. 

Zároveň si myslí, že konflikt je omezený 

na konkrétní území a nebude se šířit.  NE 

Situaci vnímá stále 

stejně, dění nesleduje a 

její vnímání hrozby 

zkresluje postoj k 

Ukrajincům.  

5 Hnek NE 

Neměl strach sám o sebe, nemyslel si, že 

se konflikt rozšíří, myslel si, že si to 

Rusko rychle odskáče. Když by se to 

rozšířilo k nám, tak i do ČR a tím pádem 

do celého světa, je to vše to samé.  ANO 

V médiích sleduje, jak 

se na Ukrajinu stále 

dodávají zbraně. O 

situaci je informovaný a 

myslí si, že Rusko 

jakožto jaderná velmoc 

nemůže prohrát, což 

považuje za hrozbu.  

6 Blanka  ANO 

Bála se, že se konflikt může rozšířit až k 

nám a byla by tu válka. Pro Evropu by to 

znamenalo jiný životní režim a ztrátu 

blahobytu. Zároveň se bála, že se do 

toho vloží NATO a začne třetí světová.  NE 

Dění na Ukrajině již 

aktuálně nesleduje, slyší 

o dalších ohrožujících 

událostech a proto pro ni  

situace Ukrajině již 
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nepředstavuje takovou 

hrozbu.  

7 Aneta ANO 

Hrozba pro ČR to určitě je, ale ne z 

válečného ohrožení, ale z hlediska 

obchodu, menšin u nás a radikalizace. 

Pro Evropu je to hrozba kvůli úniku dat 

a radikalizace.  Zároveň je to nestabilní 

situace, protože když Rusko, které má 

jaderné a biologické zbraně může učinit 

kroky, které ovlivní celý svět.  NE 

Celospolečenské dění 

obecně nesleduje ale 

informace o válce na 

Ukrajině se k ní vždy 

minimálně 

zprostředkovaně dostaly. 

Po dvou letech války se 

ale vnímání hrozby 

snížilo, protože se 

pocity podle jejích slov 

"otupily".  

8 Jaroslav ANO 

Rusko by po vítězství postupovalo až k 

nám a už by z toho byl i světový 

konflikt.  NE 

Válka už trvá dva roky a 

nikam nevede, proto ji 

nesleduje a jen čeká, jak 

to dopadne.  

9 Gabriela ANO 

Že by tu mohla být válka. Vnímání 

hrozby je spíše z ekonomického hlediska 

pro Evropu a politických vztahů pro 

svět.  NE 

Celospolečenské dění 

obecně nesleduje, válka 

už trvá dlouho a nemá 

na ČR žádné závažnější, 

například vojenské, 

dopady.  

10 Zdenek ANO 

Hrozba pro ČR, Evropu i svět vnímá 

stejně. Prohlubují se tím ostatní světové 

latentní konflikty a je to vrchol ledovce, 

který roste a projevuje se to na všech 

úrovních. Historie ukázala, co vše je 

možné.  ANO 

Zprávám v médiích se 

sice obecně vyhýbá, o 

situaci okolo války na 

Ukrajině ale ví mnoho a 

má na ni silně 

vyhraněný názor. 
Tabulka příloha 1 

MIP 

Pseudonym Hrozba (začátek) MIP 

Marek ANO 
Masakry ve vesnicích, hromadné hroby, útok na Krčský 

most, útok na elektrárnu 

Stanislav ANO 
Jak Ukrajinci ukradli Rusům tank, jak byl bráněn 

Kerčský most, ukrajinský prezident v médiích 
Jitka  NE Nevybavuje si  

Pavla  NE 
Jak byli Ukrajinci ze začátku vytrvalí a "stále byl 

vyobrazován prezident Zelenskyj" 
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Hynek NE Jak na auto najel tank ze začátku války.  

Blanka  ANO 
Vrbětice, masakr v Buči, dopad rakety do Polska, útok 

na Kerčský most  
Aneta ANO Bombardování měst a nemocnice 
Jaroslav ANO Bombardování civilistů 
Gabriela ANO Nevybavuje si 
Zdeněk ANO Zničené vesnice 

                                                                           Příloha 2 

Role médií 

Pseudonym 
Hrozba 

(začátek) 

HROZBA  
(nyní) 

Role médií 

Marek ANO NE 

Každý den jako obvykle četl zprávy, ze začátku války i 

více a zajímal se. Sleduje novinky a seznam. Zmiňuje, že 

jeho obavy nyní opadly, protože o tom již tolik neslyší 

Stanislav ANO NE 

Sledoval dění každý den, aby věděl, kam to směřuje. Ale 

přiznává, že už to nyní sleduje méně a "párkrát na to už 

zapomněl". 

Jitka  NE ANO 

Společenské dění sleduje denně, ze začátku války tam 

byla jen jiná povaha zpráv. Zprávy si občas rozkline. 

Pavla  NE NE 

Společenské dění nesledovala. Z počátku se "tak letmo 

podívala", ale pak to již nesledovala, protože si myslí, že 

je to mezi Ukrajinou a Ruskem, ne mezi námi. Postupně 

se zprávám začala vyhýbat. 

Hynek NE ANO 

Společesnké dění sleduje na seznamu a v televizi. Z 

počátku se zajímal, četl si články.  

Blanka  ANO NE 

Společenské dění sleduje na Novinky.cz děnně. Kvůli 

nejistotě si články z počátku četla, chtěla být v obraze.  

Aneta ANO NE 

Společenské dění záměrně nesleduje, ale tomuto se nešlo 

vyhnout. Uvědomuje si, že to hlavní se k ní vždy 

dostane, ale informuje se a jako zdroj využívá především 

přátele.  

Jaroslav ANO NE 

Společenské dění poslouchá v rozhlase, z počátku chtěl 

vědět, jak se to bude vyvíjet a proto to sledoval často, i v 

televizi. Pak se ale zprávám začal vyhýbat, protože mu 

"nedělaly dobře". 
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Gabriela ANO NE 

Celospolečenské dění nesleduje kvůli ochraně své osoby, 

ale když se tuto zprávu dozvěděla chtěla slyšet víc a 

pátrala na internetu. Obecně se ale nyní těmto zprávám 

vyhýbá.  

Zdeněk ANO ANO 

Přiznává, že z počátku se o vývoj zajímal, což dává 

za následek tomu, že zprávy jsou takto návykově 

přizpůsobené, aby přitahovali pozornost 

traumatickými obrázky. Zprávám se podle něj nejde 

vyhnout, pokud si má zvolit zdroj, tak Český 

rozhlas nebo Českou televizi, které považuje za 

nejdůvěryhodnější. 
Tabulka příloha 3 

Diskuse 

Pseudonym Hrozba (začátek) Diskuse o tomto tématu 

Marek ANO 
O tom, jak by Putin měl jít pod gilotinu a Rusáci jsou ****. 

Také to, co by se dělo při jaderném útoku 
Stanislav ANO O pomoci Ukrajině 

Jitka  NE Ano, pokud jí někdo řekl nějakou novou informaci 

Pavla  NE 
S rodinnou si řekli, že se v případě nouze s nimi sejde na 

chatě. Až nyní o Ukrajincích.  
Hynek NE Ano, že Rusko rychle zkrachuje 

Blanka  ANO 
Co by se dělo, když by tu byla válka, jestli by známí šli do 

války 

Aneta ANO 
O propagandě v Rusku, o tom, jaké je to mít doma Ukrajince 

a že je jí líto i Rusů 
Jaroslav ANO O uprchlících 

Gabriela ANO O uprchlících  a dopadech pro její zaměstnání 

Zdeněk ANO O tom jak jsou vystrašeni a jak pomoci Ukrajincům 
                                                                                                                                                                                                                Tabulka příloha 17 
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Zájem 

Pseudonym Hrozba 

(začátek) 
Zájem o situaci 

(začátek) 
Hrozba  
(nyní) 

Zájem o situaci 

(nyní) 

Marek ANO ANO NE NE 
Stanislav ANO ANO NE NE 
Jitka  NE ANO ANO NE 
Pavla  NE NE NE NE 
Hynek NE ANO ANO ANO 
Blanka  ANO ANO NE NE 
Aneta ANO ANO NE NE 
Jaroslav ANO ANO NE NE 
Gabriela ANO ANO NE NE 
Zdeněk ANO ANO ANO ANO 

Tabulka příloha 4 

 

 

 

 

 


